Accused  VALENTIN. BERSIN,. ET.AL

Add

Age

First Charge Second Chargs

Pleas VALENTIN BERSIN, ET AL

Previous Convictions

Imprisonment

Sentence (.
Amount

To be paid before
or in case of default of payment to serve a *furtner
term of

imprisonment.

Charge Sheet and Record of Testimony are annexed hereto.

(Signature of member of court.)
REVIEW

Action of Reviewing Authority

*Strike out words not applicable.
756 OMGB Printahop




RECORD OF TESTIMONY
in trial of
Yergus JALENTIN HERSIN, ET AU
by
GENERAL MILITARY GOVERNMENT COURT

tried at

DACHAU, GERMANY BEGINNING 16 MAY 1946
VOLUME V

31 MAY 1946 - 0830 hours to 1 JUNE 1946 - 1200 hours; Pages 979 to
1123, incl,

TESTIMONY
WITNESSES s Direct Cross
FRANSEE, WALTER
WILLEMS, ANNA 987 989
COLINET, ANTOINE 991 997
PERL, 1ST LT. WILLTAM R,
DELCOURT, HENRI
ANDRE, ACHILLE
MAHL, ERNST
GARTNER, REINHARD 1065
THON, HARRY 1066,1103 1109
émomn, REGINA 1085
ELIAS, JEAN 1087 1096

ZIMMFR, HEINZ 1109 1115

EXHIBITS

H
Description Marked Offered ) II
{

!
!
|

German Statement - Hans Hennecke 1002 1002
English Translation of P-78 1002 1002

Affidavit of Hans Hennecke identifying
ERICH MAUTE 1011 1011

Affidavit of Hans Hennecke identifying
Joachim Peiper

Aftidavit of Hans FeAreoke.identifying
Rolf Ritzer (

Affidavit of Hans Herneck m-ﬂun;r
¥ Erich Rumpf Z

[



http:identify1.ng

Marked Offered
P79 German Statement - Manfred Coblenz 1067 1068
P=79-A English Translation of P=79 1068

P-80 German Statement - Manfred Coblens
dated 15 April 1946

P-80-A English translation of P=80

P-80-B Plcture Affidavit of Manfred Coblenz
identifying Gustav Knittel

P-81 Photograph of a grave

P-82 German Statement - Knittel, Gustav
P-82-A English translation of P-82

P-83 Photograph of a house



http:State.nt

CAMP DACHAU, GERMANY
31 MAY 1946

MORNING SESSION
(Whereupon the Court at 0830.)
PRESIDENTs The Court will come to order.

PROSECUTION: If it pleass the Court, let the record
show that all the members of the Court, all the members of the
Prosecution, all the members of the Def: with the ption of

Dr. Hertkern, and Dr, Wieland who are absent on business of the
accused, the reporter and all the defendants are present,

PRESIDENT: The record will so show,

PROSECUTION: The Prosecution calls as its next witness
Walter Fransee.

WALTER FRANSEE,wralled as & witness for the Prosecution,
being first duly sworn, testified further through an interpreter
as follows:

REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT, BYRNE)
Q  Will you state your name?
A Walter Fransee.
Q Are you the same Walter Fransee who has previously
testified before this Court?
A No.

Did you not testify before this Court a few days ago?

Q
A Yes.
Q

To what organization did you belong during December 194l
and January 19457
A 9th Panzer Pioneer Company, lst Panzer Regiment, 1st
Panzer Grenadier Division L.SS.A.H.

(Fransee-redirect)
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Q I call your attention to the late afternoon of 17th
December 1944 and ask you if you remember where you were at that time?
A We entered Engelsdorf towards the evening.
Apout what time of day was that?
It was about after 4 o'clock,
What sort of vehicle were you riding in at that time,
I was in an SPW, the first platoon leader.
Who was your platoon leader?
Untersturmfuehrer, 2nd Lt., Hering,
Do you recall what other people were in that vehicle?
Yes.

Would you name them?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

Buth, the driver; Fnitz Popkulies, Spacher and Unter=-
sturmfuehrer Hering,
Q What was your duty in the vehicle?
A I was a radio operator.
Q  After you arrived in the village of “ngelsdorf, did you
have occasion to see or particularly notice a non-commissioned officer?
A We had parked for a short while outside Engelsdorf when
a Tech. Sgt. approached our vehicle,
Q Would you recognize that Tech. Sgt. if you saw him again?
A Yes,
Q Would you look at the prisoners in the dock on your left
and see if you can identify that man among the prisoners seated there?
A Could I get up? The number is covered up.
Q Yes.
A  Nymber L1,
PRESIDENT: Will number 41 stand up?
(Whereupon the accused did as directed.)

980

(Fransee-redirect)
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QUESTIONS 6Y PROSECUTION: ( CAPT, BYRNE )
Q Do you know the name of the man that you have identifisd
as number 417 g
A m-‘ name is Paul Ochmann,
On 17 December did you know his name?
No,
When did you learn his name?
Oply when I was confronted with h:l.m in Schwaebisch Hall,
Did he tell you what his name is?
Yes,
Did he give his rank?
Yes. He stated that he was Hauptscharfuehrer, Master Sgta,
tmann

Q
A
Q
A
Q
A
Q
4
Paul Oc|
Q

When did you first see Ochmann?

>

I saw him for the first time on that particular day in
Dgcember.

Q Where was he at the time you saw him?

A He approached our vehicle,

Q  Vhat did he do then, if anything?

' He talked to Lt, Hering and asked for one man to shoot
eight Pii's,

Q  VWhat did Lt, Hering say?

A Lt. Hering told him to go over to the next vehicle to
Sturmmann Suess and he will get some target practice out of that,

Q Did you see whether or not Ochmann went to the wehicle for
Suess?

A Yes.

Q What did he do?

(Fransee-redirect)




A He went to the next vehicle and talked a few words to
Pfc Suess. Thereupon he got down and took his machine pistol with
him, Then both of them went into a house located on our right.
Shortly thereafter they walked passed our vehicle again with eight
prisoners of war and walked towards Malmedy.

Q Did you pay any particular attention to' the house you hawe
described, on the right side of the road?

A I remember that the house an ltml-n\t with it which
looked somewhat like a garage.

Was that beside the house?

I don't remember that anymore,

Did you notice the driveway into the garage?
That driveway was where the eight PW's came from.
Was the driveway level?

It was on the same level as the street.

Q Did you notice whether the garage was a part of the house
or adjoining the house?

A Noe It was part of the house,

Q Did you see where Ochmann and Suess went with the eight
prisoners?

A I saw them go pass my vehicle in the direction towards
Malmedy and then they disappeared in the column.

Q Do you know what they did with the eight prisoners?

A In a short while, FFC Suess returned and reported to
Lt, Hering that the eight prisoners of war had been shote

CAPT. BYRNE: You may cross examine., Pardon me, just one
more question.
QUESTIONS BY PROSECUTION: (CAPT. BYRNE)
Q Do you know what Compuw Suess belonged to?
A He was a member of the lst platoon of the 9th Pioneer

Company.

982
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Q Who was the Company commander?
A Obersturmfuhrer, 1st Lt., Erich Rumpf.
CAPT, BYRNE: You may cross examine,
RECROSS EXAMTNATION
QUESTIONS BY DEFENSEs (CAPT. NARVID)
Q How far away was your vehicle from the house?
A It was on the half right about 15 meters away.
Q Azter the prisoners passed your vehicle did you hear any
shooting?
A Noe
How long were you there?
How long Sturmmann Suess was gone?

At least twenty minutes,

Q

A

Q No, How long were you in the same position in Engelsdorf?
A

Q

Ir the prisoners were shot in the neighborhood of the house,
could you have heard the shots?

A I hardly think so because I had my earphones with the
rubber insulators on which cut out any noise from the outside pretty
well,

Q When you recognized Ochmann in Schwaebisch Hall, with how
many men were you confronted before you recognized him?

A I was confronted with him by himself,

Q Before you were confronted with him were you told that he
was the man that shot prisecmers of war in fngelsdorf?

A No.

Q Do you mean to say that the moment you saw him in
Schwaebisch Hall you knew that he was the man that you saw in
Engelsdort?

A Yes.

(F‘rm.aee-ricrou)
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Q  How was he dressed in Engelsdorf?

A He had a field grey coat and I don't remember his trousers
because they were covered up by the coat and he had a black cap
on for headgear,

Q  You did not know whether he had hair or not, that is,
whether he was bald or not?

A  No, He had a hat on.

Q When you saw him in Sclwaebisch Hall, did he have his hat
on then? i

A He was forced to put it on.

Q When Suess came back to the vehicle did he speak to you
or did he speak to Lt. Hering?

A Suess talked to Lt. .“-ring.

Q Ag that time, you also had your earphones on, did you not?

A At the moment when Suess returned I pushed the earphones
up some,

QR Wy?

A So that I should be able to hear what Suess would report.

Q Did you always take your earphones off when somebody
talked to Lt, Hering?

A I habitually had one earphome raised up for the simple

reason that I wanted to hear any orders which Lt. “ering might give me.

Q But Lte Hering had no orders for you, at that time, did he?

A No.

Q Why were you particularly interested in that conversation?

A Because Pfc Suess had left together with Tech. Sgt. Ochmann
with the eight prbsoners of war and so I was particularly interested
in what Suess had to reporte

Q . Were you not particularly interested in kmowing whether the

prisoners of war had been shot?

(Fransee-recross)




A I wasn't particularly interested but I was curious.
Q  Since you were curicus didn't you remove your earphones
to hear the shooting?
A No,
Q Do you know the place where they wers shot?
A No,
CAPT, NARVID: That is all,
QUESTIONS BY DEFENSEs( DR. PFISTER )
Q  Did you know 1st, Lt, Rumpf?
A Yes,
Q Where was 1st Lt, Rumpf when that questions was asked
about shooting the eight prisoners of war in your vehicle?
A I did not see Lt, Rumpf at that instant,
Q Did Private Rumpf remove himself from his vehicle without
notifying his commanding officer Rumpf to that effect?
PROSECUTIONs If the Court please, Dr, Pfister is not
representing . Lt, Rumpf. I would like to inquire why he is cross-
examining the witness,
DR, FFISTER: That must be a mistake on the part of the

Prosecution as to the fact that I am not representing Lt, Rumpf, I

am representing Rumpf. However, I did not start representing this
person until after the trial started upon agreement with Colonel
Everett.

COLONEL EVERETT: May it please the Court, I will submit
a subsequent list which I just learned about in which Dr, Pfister
does represent Lt., Rumpf and Dr. Hertkorn represents Muemkemer.,

PROSECUTION: If the Court please, may I request the
Defense to keep us currently advised so that we will know who

is presently representing who?

(Fransee-recross)
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DEFENSE COUNSEL: That will be done,

PROSECUTION: Thank you,

IR, PFISTER: The witness has not yet answered my last '
question, May the question be resd?

(Wnereupon the question was read as followss

"Did Private Rumpf remove himself from - =)
DR, PFISTER: (Interposing) That was Private Suess,

(Whereupon the question was read as followss
"Did Private Suess remove himself from his vehicle
::lh::o::f::“. his commanding officer Rumpf to
THE WITNESS: He received the order from his platoon leader,
DEFENSE COUNSEL s Nothing further on recross examination,
CAPT. BYRNE: No redirect examination,
PRESIDENT: Any questions by the Courte Apparently not,
The witness is excused,
(Whereupon the witness was excused and withdrew from the

courtroom, )

(Fransee-recross )




CAPTAIN BYRNE: The prosecution calls as its next witness

Anna Willems.

ANNA WILLEMS, called as a witness for the prosecution, was sworn

and testified through an interpreter as follows:

DIRECT  EXAMINATION

QUESTIONS BY CAPTAIN BYRNE;

R
you?

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

A

Q

Will you speek loud so everyone in the court room can hear

Yes, sir.

What is your name?

Anna Willems,

Where do you live?

In Ligneuville, Belgium,
And what 1s your occupation?t
Housewife,

Did you live in Ligneuville, Belgium on on the 17th December

Yes.

Callling your attention--strike that, please. Do you know a

woman named Maria Lochent

A

Q

A

Yes.

Do you know where she lives?

Yes.

With reference to your home where is her home?

Diagonally escross.

Calling your attention to the late afternoon of 17 December
anything unusual heppen in the vicinity uf’ your home?

Yes.

Will you tell the court what it was?

About 2:30 or 3 o'clock a German tank came by our house and

then we went into the cellar. And about 4 o'clock American prisoners-

Ti11ens - Direct)
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ofwwar came past our house,
IR, LEILING: That statement isn't quite correct, she said

"panzers",
QUESTIONS BY CAPTAIN BYRNE:(Cont'd)

Q Was there one tank or more than one tank?!

A Several, -

Q  And then what happened?

A We were in the cellar and then there were Anerican prisoners-
of=war in front of the entrance.

Q Did you notice about how many Pprisoners were there?

Did you see these prisoners yourself?

At the time you saw them were you inside or outside your

In the cellar,

Q How were you able to see them?

A There is & big double door at our entrance and at both sides
of it the prisoners-of-war were standing, that is on the outside.

Q Would you describe the entrance to the cellar, please?

A There 1s a big double door with glass panes on top and the
wall on the outside, that is at & slight angle with the street.

Q When you say at a slight angle with the street, do you mean
that the driveway was higher or lower than the street?

A Slightly lower,

Q Did the American prisoners remain in the entrance to your
driveway?

A They stayed for about an hour,

Q And then what happened to them?

A We heard come shooting, and I went up to the hedroom and’thers

I keard another shot. And I looked out the wirdow and I saw one other

(Willems - Direct) 4886
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prisoner-of-war lying on the right side of the road going toward
Maluedy. There was & Gorman soldier there and he kicked him with
his foot and he rolled down the mountain,

Q Was this in the vicinity of Maria Lochen's?

A Yes.
Q About how far from that house?
A I can't say that,
Q With reference to the length of this room, was it as far
away or farther away then the distance I have describded?
A Until about, well, you might say 10 meters from the house.
Q How many prisoners-of-way did you see near that house at
that time?
A The next morning we looked and there were eight men lying
there,
Do you know whether they were living or dead?
They locked dead, dead bodies.
What kind of uniforme were they wearing?
They were wearing American uniforms,
Had you seen American uniforms before that time?
Yes.
CAPTAIN BYRNE: You may examine,
CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY CAPTAIN NARVID:
Q You say you saw one American lying on the road from your
window, that is you saw him from your window?
Yes.
And you saw & German kick him?
Yes.

How do you know he was an American prisoner-of-war?

Because he was wearing an American uniform.

Baut you don't know whether he was a prisoner-of-war?

. s 98%

(Willems ~ Cross)
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Yes. .
EHow do you kmow it?
A Because they had been standing in front of our house with
their hands up)
Did you see any Germans near these American soldiers?
Yes.
How many did you see?
One German,
When was that?
Between four and four-thirty.
Q When you were in the cellar you stated you saw about 20
Americans in front at the entrance?
A Yes.
Did you see any Germans there at that time?
I heard one, he said, "You pig, why didn't you stay in Americat"
Did you see the American soldier have any weapons?
No.
Did you see any German dead at Engelsdorf!?
Yes,
How many?
I didn't count them,

But there were many?

> & » & > & F £ F O

(No response.)

As a2 matter of fact there was a lot of fighting in your town
t time, wesn't there?

A There were about 45 minutes of it, from two until about a
quarter to three,

Q Was there any shooting there about four?

No.

A
Q Why did you go to the cellar then?
A

Because at mbsut 2120 we had got one sghot into our kitchen,

and we all went to the cellar then.

(Willems - Cross) 930




How long did you remain in the cellar?

4 Two or two and a half hours.

Q Wl:nn you were in the cellar, I believe you testified before
that you heard shooting, didn't you?

A Yes.

Q And when you saw the Americans in front of the cellar did
you hear any shooting too?

A No.

Q You actually didn't see any American prisoners-of-war shot
at Engelsdorf?

A ¥o others, no.

Q Did you personally see any American prisoners-of-war shot?

No.

CAFRAIN NARVID; That is all,

IEFENSE COUNSEL: Nothing further,

FRESIDENT: Any questions by the court?

Apperently there are none. The witness is excused.

(Whereupon the witness was excused and withdrew.)

CAPTAIN BYRNE: This concludes the Ligneuville in-
cident for the benefit of counsel,

FROSECUTION: If the court pleesse, the prosecution calls as
ite next witness Mr. Colinet who will testify about Stavelot incidents
and other incidents in the vieinity.

LT COL CRAWFCORD: May it please the court, this witnese will
testify in French and it will be trenslated in French, German end
English.

ANTOINE COLINET, called as & witness for the prosecution, was sworn

and testified through an interpreter as follows:

(Whereupon the questions, answers end other proceedings were

interpreted to the accused and the German counsel,)

(Colinet - Direct)
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DIRECT  EXAMINATION
QUESTIONS BY LT COL CRAWFORD;
Q Mr, Colinet, will you speak loud emough so that the court
and all members of the prosecution and the defense can hear you?
A Yes.

What is your name?

Colinet, Antoine,

Where do you live?

Stavelot,

In what country is Stawelot located?
Belgiunm,

Are you a citizen of Belgium?

Yes.

What is your occupation?

Factory worker,

What was your occupation in December 194471
Restaurant owner.

Where were you on the morning of 18 December 19441
In Stavelot,

Where in Stavelot?

R
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

In the cellar, g

Where is this cellar located?

In my cafe.

Who was in the cellar with you?

My father, Hr, Tombeux, Mrs, Tombeux, their two children, my
wife and myself.

How old was your child at that time?

Approximately 18 months.

Did you leave the cellar?

Yes.

VWheFe did you gol?

(Colinet - Direct)
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A We came out of the cellar. We paseed in between the tanks
from one street side to the other and went up to the hospital.
When you got on to the street what did you seel?
Four German tenks,
What were the tanks doing?
They were stopped.
W¥hat did you do with respect to the tanks?
We said, "Good day", to a man who was standing out of the

tank tower and he answered us back by smiling and & sign by the hand,

Q When you say, "We', who aa'you mean?

We were all together,
Where was your child?
I carried it myself,
Where did you go after you went by the firet tank?
In the door of the hcepital.
What happened thent
It is then that the one who was out of the tower started
firing upon us.
What did you do?
We started to run,
Was there anybody hit by this firing?
Yes, my wife, Mr. Tombeux, Mrs, Tombeux and my father,
Whet was the result of the wounds that they receivedt
A My father got wounded in the shoulder, Mrs, Tombeux in her
legs, lir, Tombeux and my wife were wounded respectively in the stomach
end in the chest.
Q Are those four people alive to-day?
A Wo; my father and Mrs, Tombeux ere still living; my wife and
Mr, Tombeux are dead.
Q When did Mr, Tombeux and your wife die?

A On 18 December.

(Colinet - Direct)




Q  Of what aid they aie?
A Of the wounds of the fireamms,

Q Was this the game firing that you are talking about coming

from the man standing at the lead tank?
A Yes.
Q At the time your wife wes hit was she in front of you,
behind you or by the side of you?
A She was epproximately six meters behind me,
When she was hit, what did ybu do?
I turned myself around.
What did you see?
My wife had fellen down and she cried to me, "Save the
little girl",
Q And what did you see with regard to the tanke when you
turned arcund?
A The man in the tower had the firearm in his hand,

What kind of a weapon was it?

L
A Machine pistol.
Q

How was he holding that gun?
4 Like that (indicating).

LT COL CRAWFCRD: Let the record show that the witnees
holde his lefthand in front of his body and his righthand next to his
body at the level of the hip.

Q When you turned eround and sew your wife, did you see
anyone else?
A To.

Where did you go from theret?

To Henri,

Did anyone go with yout

A o. I cerried my little girl there and put my father in
cellar.

® sves

(Golinet - Direct)




Q After your wife was hit and you took your little girl to

Eenri, when was the next time you saw your wife!

A Approximately eix minutes later.

Q What heppened at that time?

A I tried three times to go and get my wife, but every time
he fired upon me. :

Q After your wife, Mr, Tombeux, your fether and Mrs, Tombeux
were hit did the firing cease?

A Yes.

Q Will you give the court a description of the uniform that the
man standing at the lead tank and who fired upon you was wearing?

A The uniform wes gray; he was wearing a garrison cap, hed
silver braid around his collar and a silver braid around his shoulder,
Did you make any exemination of your child that day?

At the hospital.

What did you find from that exeamination?
4 bullet in the blanket

What was the size of that bullet?

It was 9 mn.

Was there any holes in the blanket?

> & > o > & > ©

There wee just one hole, and the bullet had lodged in the
blanket.
Q Wes the child injured?
A No.
Q Had that hole and that bullet been in that bl
left the cellar at your cafe on that morning?
A Fo.
Q How far from the Ambleve River bridge 1e your cafe lccated?
A Approxinately 40 meters.
Q Did you see from which directiorn those tanke came that

morning?

. 985
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A Ko,

Q Prior to the tank opening fire on you, or the man in the
tank opening fire on you had any of the people with you committed any
hostile acts toward the Germane?

A Fo.

Q What time of the day did you leave the cellar?

A At 9105,

LT COL CRAWFORD: You may examine.

(Colinet = Direct)




CROSS EXAMINATION:
QUESTIONS BY DEFENSE: (Lt Col DWINELL)
Mm!ﬂhmuﬂdwhﬂmmdmlMQ
Iike this = in civilians. L
What color was your clothing ?
il :
Did you have a hat on ?
No
How was your father dressed ?
With overcoat and hat
What color was the overcoat ?
Blue

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
L
Q

Just prior to the time your family was fired upon, had
there been much fighting in the streets ?

A No. ‘
QUESTIONS BY DEFENSE:(Capt.NARVID)

Q Hawrumynnynurmmth-hnkwmnﬂn-nlfoodnp
and fired ?

A .Thirty meters.

Q And could you see his face clearly ?

A Surely, because we passed approximately 2 meters next to him.

Q 'oﬂdmbenblefnmeomilaﬂdnmifmm!dmagﬂn?

A No.

Q And yet you say you saw him clearly ?

A But I still did not have time to observe the features of
his face.

Q About how many tanks would you say passed through the town
that aftemoon ?

PROSECUTION: (Lt Col Crawford) I object to that, if the
Court please: This witness has not testified about any other period
other than immediately after 9 e'clock that morning.
PRESIDENT: Objection sustained.

(Antoine Colinet-cross) 997
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# 105 Q What time of day did you say it was when you passed the
1s2 four tanks ?

A Between 9. 05 and 9, 1§

Q When you were in the cellar, did you hear the movement
or noise of many tanks ?
A Yes

Did you hear any firing ?

No. : i

Did you notice any markings on the tanks ¥

Yes »

Could you tell from what particular unit these tanks were ?

A No.
QUESTIONS BY DEFENSE:(Dr RAU)

Q Do you know how many tanks had passed by when you were in
the cellar ?

A Nol! we just saw the four which had stopped.

Q Did you discuss the proper behavior at the time when the
troops were in the town with the men in your town ?

PROSECUTION3 (Lt Col CRAWFORD) I object to that.It is not
proper Cross-examination.

PRESIDENT: Objection sustained.

Q Why were you in the cellar and not in your spartment ?
A Because they started to demolish the houses and as a matter
of fact when we left our cellar the house was burning already.

DEFENSE:(Dr RAU). I would like to ask the Court to take
notice of the fact that this witness stated at first that no shot
had been fired when he left the cellar.

PROSECUTION: (Lt Col CRAWFORD). May it please the Court, I
would like to point out that this is argumentative and not proper at
this time.

PROSECUTION: If the Court ylease, may I request that
the Chief Defense Counsel instruct the Gerhan Counsel what is proper

(Colinet~ cross)
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Cross Examination and not to argue their case at this time.

DEFENSEs May it please the Court, the Prosecution has
consistently put words into the mouths of their witnesses. We have
not objected for the simple reason that we are attempting to allow
the court to make the decision as to what is proper and what is
improper. I think that the German Counsel have conducted themselves

entirely properly. Once in a whils a question is asked that possibly

does not pertain to the issues, or is a little different from our
practice, and I thirk we are only trying to seek the truth in the
matter, and that is why we have not interposed more objections and
have tried to allow everything to go in.

IAW MEMBER: There is no question in the mind of the
Court that the interrogations so far have been conducted in a most
proper manner, with certain exceptions, and the Court believes
that those instances have been due simply to a misunderstanding of
Anglo-American practices as distinguished from the continental practices.
In the Anglo-American practice, questions which are purely argumentative
are not permitted in Cross-Examination, but such questions, particularly
if pointing out a discrepancy in testimony, are a matter for argument
at the conclusion of the trial. The Court will ask the Counsel to try
and refrain from that type of question during examination.

DEFENSE:(Dr RAU) I would like to apologize to the Court.
It was in the heat of battle.
QUESTIONS BY DEFENSE:(Dr RAU)

Q Do you know what the agreement was between the inhabitants

of your city concerning the behavior of the fighting troops when they
arrived ?

PROSECUTION: (Lt Col CRAWFORD). I object to that question on
the grounds that it is not proper Cross-examination. That matter was not
gone into on direct-examination.

PRESIDENTs Objection sustained.

(Colinet-cross)

999
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Q Why did you go on the street after the German tanks were
driving on the streets and the firing took place ?

A Because the house wes on fire.

Q Why did you go running through the tanks and did net hide
somewhere ?

A Because there were parts of houses which had already fallen
into the street.
QUESTIONS BY DEFENSEs (Lt Col DWINELL).

Q Where in Stavelot is your house located 7

In the bottom of the town - in the lmur’plrtof ths town.

Is it in the South, North-East or West of the town ?

In the South.

DEFENSEs No further questions.

PROSECUTION. No redirect.

PRESIDENT: There appear to be no further questions and the
witness is excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew).

PROSECUTIONs The Prosecution recalls as its next witness
1st It. Perl.

1st Lt WILLIAM R PERL, was recalled as a witness for the
Prosecution: was reminded that he was still under oath and testified
further through an interpretor as follows:

REDIRECT EXAMINATION

QUESTIONS BY PROSECUTION(Lt Col CRAWFORD).

Q Are you the same Lt Perl who has heretofore testified in
this case ?

A Yes sir.

Q I will ask you whether or not, in the course of your
assigment as investigator in the Malmedy case at IP #2, Schwabisch
Hall,Germany, you ever had oceui;m to interrogate one Hans Hemnecke ?

A Yes sir.

(Perl-redirect)
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Q Is Hans Hemneoke one of the accused in the case on trial
now befors this Court ?

A Yes sir.

Q Would you know Hans Hennecke if you saw him again %
A Yos sir.
Q

Take a look at the defendants seated at your left and see
if he is present ?
A Yes sir he is. His number is 23.
PRESIDENT: Will mumber 23 stand up ?
(Whereupon the accused arose)
PRESIDENT: Sit down.
Q During your inter
statement 7

'!au sir.
Was it oral or written ?
Oral first, ﬂun a written one.
PROSECUTIONs(Lt Col CRAWFORD). I hand the reporter a
statement and request that it be marked Prosecution's Exhibit P-78
for identification.
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution's Exhibit
P-78 for identification, by the reporter.)
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Lt Col CRAWFORD)
Q I hand you statement marked Prosecution's Exhibit P=78 for
identification, and ask you to state what that is ?
A That is the statement written and signed by Hans Hennecke
and the two sketches made and signed by Hans Hennecke.
Q Are those the sketches referred to in the statement and made
a part thereof ?
A Yes sir.
Q Is the Hans Henmnacke that you testified mads and signed
Prosecution's Exhihit P-78; ‘the sgwe Hans Hennecke you have just

(Perl-redirect)
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ddentified ?

fu sir

Was that statement signed in your presence ?
Yes sir. :
Was it sworn to ?

Yeos sir. !

Who adwinistered the oath ?
I ad. s

Y

Was this s made vol 1y ?

It was

o > O > O O ® o >

Was any force used to obtain this statement ?

>

No sir.

o

Did you make any threats or promises to obtain this statement ?
A No sir.
Q  Did you use any harsh, cruel or inhuman treatment to obtain
this statement ?
No sir.
Was any ceremony used to obtain this statement ?
Yes it was.
What ceremony was that ?
The ceremony we call " The Fast Procedure".
PROSECUTION: (Lt Col CRAWFORD)s The Prosecution offers in
evidence , statement identified by the witness as Prosecution's Exhibit
P-78 for identification to be attached to the record and marked Pros-

ecution's Exhibit P - 78 and made a part thereof.

DEFENSE: (Lt Col DWINELL) Objection to the evidence on the
grounds previously stated.

PRESIDENT: Objection over-ruled. The Exhibit offered by
the Prosecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution's
Exhibit P=78+

PROSECUTION: The Prosecution offers in ;vidsneo true and
correct English translation of its Exhibit P-78 and request that it

be marked Prosecution's Exhibit P=70-A. 1002
(Perl-redirect)
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IRFENSE; There is no objection on behalf of the Defense.

PRESIDENT: There being mo objection, the Exhibit offered by the
Propecution is admitted into evidence and will be marked Prosecution's
Exhibit P-78-d.

PROSEOUTIONs (Lt Col CRAWFORD). The Prosecution requests permission
to read Prosecution's Exhibit P-78-A to the Court.

PRESIDENT: Grented.

PRESITENT: The Court will recess until 1020 hours.
(Whereupon the Court recessed at 0950 hours)

(Perl-redirect)




(Whereupon the Cowrt r at 1020 hourse)

PRESIDENT: Oowrt will come to orders

PROSECUTIONs If the Court please, let the record show
that all tho members of the Court are present, all the members of

the Prosecution are present with the exception of Daptain Shumacker,

absent on business of the Pr tion, all the b of the
are present with the exception of Mr. Strong, Dre Hertkorn, Dre
Wieland and Dre Rau, absent on business of the Defense, all the
defendants and the reporter are presente
1st LIEUTENANT WILLIAM R. FERL, recalled as a witness
for the Prosecution resumed the stand and testified as followss
PROSECUTION: Iieutenant Perl, you are reminded you are
#till under oathe
LT, COLONEL CRAWFORD (Reading Prosecutionts Exhibit P=78A)¢

"I am adding the following to the statements which
I have mads so fars

"l, On the 18th December 19L)4 I drove with my tank
through the village of STAVELOT approximately between 9
and 10 ofclock in the morninge My tank had the number
101e This means lst Company, 1st vehicle because it was
the tank of the Company Commmder Obersturmfuehrer KREMSER.
KREMSER himself had been wounded immediately before the
incidents described herein and I had taken over the company
and at the same time I Imd taken over his tanke

"At this time, the crew of my tank consisted of
Rottenfushrer MUSMAEKER (Driver), Sturmmann Willy GEIFERT
(radio=man), Rottenfuehrer EHRHARD (Gunner) and Rottenfushrer
KNOERRINGER (assistant gunner)e

WWhen I reached the spot which is marked with Nos 1
on the sketch Nos 1 which I have made and attached to this
statement, my tank was travelling very slowly at walking
paces We had been driving all the time through the
village at walking pace because the road was rather
narrows Speaking of walking pace, I mean a speed of not
more tha 3 kilometers per houre

WAt thie time I was standing in the turret of the tank,
The turret was open and Iwas looking at the roads On
each side o the road stood, on the places marked Nose
6 and 7, approximately L to 5 women and they were looking
at the tanks as they drove bye .Suddenly and without
having received an order, radio-man Sturwmenn Willy
GEIFERT started firing with the radio-mmts machins gun
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at the women who were standing on the right of the
street approximately 20 meters awaye

WHe first fired to the right approximtely
3 short burstse Two women on the right side ran into
the doorway of a house, and two a three more wers hit
and collapseds Memuummm-u-m
fired in short no
mthnﬂlbumomodhmﬂm-m. AL
this happened rather fast and even if I would have wanted
I wuld not have been able to prevent sny of these bursts
fired to the right sidee

“Then « again without my orders GELFERT turned the
machine gun to the left and opsmed fire at the women on
the left sides I would have been sble to forbid him this
shooting to the left because between the stopping of the
firing to the right side and the begimning of the shots
to the left, approximetely five seconds passeds As
to my recollection it was not more tham 5 seconds, but
it might have been a little longer because the radio
mnts machine gun is handled in such a way that it has to
be aimed through the optical glass which has a scale and
the changing of the cupola from the right to the left, and
new aiming takes probably at least 5 secondse

"When I stated just now tha I had been in a position
to forbid Sturmmann GEIFERT from shooting to the left,
I meant by that only that I would have had the technical
possibility because there was sufficient time to forbid
him to do thise

"Dus to the policy which as I knew it had to be
followed in this campaign I could not announce such an
order forbidding this although it would have been
technically possibles Of course I oould have shouted
to him ®Cease Fire" as soon as he started firing to
the righte However, this would have meant to aot against
the order which had been issued by Obersturmfuehrer KREMSER
in front of the assembled companye This order essentially
stated that no priscners of war should be madey and that
in the spirit of the old fighting Waffem SS panic and
terror should be spread amongst the enemy as well as
amongst the civilian populatione

“For this reason and because Obersturmfuehrer KREMSER
had expressly stated that this order was a Regimental
order, I omitted to shout "Cease Fire" to Sturmmann
GELFERTe

"If I would have shouted to GELFERT "Cease Fire", he
would doubtless have s topped firing, but my crew would
not have understood why I could forbid something te them
that had been ordered to them from higher upe

WGELFERT shot to the left approximately 3=l bursts
again altogether approximately 20 roundse Here too I
saw how two or three women collapsed having been hite
All the two or three had obviously been hit in the chest
because they collapsed ifi this way which is typical
in the case of shots in the chest, namely, forward with
the same motion which is shom by people who have been
hit in the cheste Also, on the left side approximately

Statement of Hennecke 1045 \
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in esosping into a house, I can remember
the soenes described, but I cannot remsmber
seen how women were running from the right side
also cannot remsmber to have semm
oft or righte I am certain I did
e I like children and in this case
QELFERT “Cease Fire" and thus would have
ohild in spite of the pmnishment which would
ocertain for mee

whole scene described herein, my tank
on, as Isaid before, at a speed of
appr ly 3 kile an hour at the moste The
women who had been standing on the left side stood there
to0, obviously out of ouriosity.

friendly or hostile remarks, nor had they undertaken any
hostile actions, but all of these women were just out of
curiosity looking at the tanks as they passed bye

"
travelled s

"We continued without stopping, also after this I
never spoke about this incident to GEIFERT. Upom the
objection that the crew of a tank is not allowed to
shoot unless its commander orders "Feuer Frei" (Fire
Free), I state that I had taken over this tank only a
few minutes befors and that obviously Obersturmfushrer

had given the "Feuer Frei" to the weaponse I
concluded this from the fact that GELFERT shot without
my having issued the order "Feuer Freil,

“For a better understanding of this incident
described by me, I have made a drawing which I have
marked I, and attached this to my statemente Onm this
drawing the legend iss

le My tank

2. Row of houses to the left

3¢ Row of houses to the right

o Bridge

5« Single house at which I took over KREMSER'S tank

6o The wmen on the right sides

Te The women on the left side

8+ Tank travelling in front of me &nd which was just
about to turn the corner

9« The tank behind me following me at a distance of
about 10 meters

"In the tank in front of me travelled Unterscharfuehrer
MEYER as its commander, Already before this 6 to T tanks of
my company had passed the villagee

"As almost 15 months have passed since this incident
happened, it is of course possible that I cannot remember
all the particulars as far as one or the other local
(geographical) details is concerned. However, I still
see distinctly before my eyes the road and the collapsing
women to the right and to the left as I described the
incident, and ¥ also remember with certainty that I did
not issue the order for this shooting, and also that the
shooting to the right happened so fast that I could not
have prevented it and that I did not prevent the following
shooting to the left only because I myself was under orderse

..I.Uus
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%26 On the 22nd or 23rd of December 19Lk, I was ordersd
in 1A OLEIZE by Oberstursbannfushrer PEIPER to order Obere
sturmfushrer RIMPF to have American prisoners of war shot
by members of RUMFF's companye

"At this time I was at my OeP, I believe it must have
been approximately at noon in.the sams basement, but in
anothsr room in the basemsnt the CeP, of the 1lst Bn was locat-
od, I heard somebogr in a loud voice call from the other CePe
YRUMPF, RUMPF", I shouted back, "RUMPF is not here" but I
supposed- that the one who called believed thatRUMPF was in
my CePs I went over into the room of the Bn CePs a8 I
thought that I could not simply shout to the other room
because I knew that the regimental commander Obersturmbann-
fuehrer PEIPER was in the other room. I do not lmow =ny
more whether the one who shouted before was PEIPER. In
the room of the Bn CeP. the following named persons were
present; Obersturmbannfuehrer PEIPER, Sturmbannfuehrer
POETSCHEE and Untersturmfushrer Rolf REISER who at this
time was the Adjutant of the 1lst Battalions Furthermore,
the Administrative Officer of the lst Bn Untersturmfushrer
STEININGER, Obersturmfushrer BUCHHEIM, Communications
Officer of the lst Bn, and possibly one or two other
persons whom I ocannot recalle

“Oberstursbannfushrer PEIPER said to me at once when
I entered the room, "Run after RUMPF and tell him that he
should send an execution detail for the shooting of PW's.
I asked them "Where should this execution detail report?®
Instead of PEIPER to whom I had addressed my question,
POETSCHKE answered (I can still remember dis tinotly the
words he used) = he said; "Over there to you = my den is
already crowded enough."

"After that , ITan out of the house to reaci RUMPF
who had left shortly before. I met RUMPF approximately
10 metars in froat of the house, and told him that on
PEIPER?'s orders he should send an execution detail for
the shooting of PW's and Ialso told him that this
execution detail should report to me. Obersturmbann-
fushrer PEIPER as well as I, spoke simply about "PW's®,
and I did not mention expressly "American PW's" because
we were fighting at this time only Americans, and it
was clear by the word "PW's" that only American "PW's®
could be meants

"After I had passed this order to RUMPF, I
returned to Obersturmbannfuehrer PEIPER and reported
to him that I had executed his ordere I cannot recall
any more with which words Idid this. On the occasion
Untersturmfuehrer REISER ordered to dispatch for the
same shooting an execution detail from my company tooe
Here too I can remeuber the exact words. Untersturmfushrer
REISER told me "Hein, you too dispatch one dstail -~ one
non-com and a few men for this shootinge" "Hein" is the
nickname by which I am called by my friendse

Statement of Hennecke
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“The order just described, namely, that I too had to dis-
patch men for the shooting of FW's was issued to me by Unter-
sturnfeuhrer EEISER shortly after I had reported to Oberstura-
feuhrer FEIPER that I had passed his orders on to RUMFF. When
I wvas just about to leave this room (Bn C. P.) I had to pass the
Adjutant (Untersturmfeuhrer REISER) who was sitting at a table
near the entrance. It was at this moment, when I passed the
table which stood at the entrance, that REISER issued to me the
desoribed order.

"I then returned to my C.P,, and sent a messenger, possibly
Rottenfeuhrer Willy BAHNES to Untersturmfeuhrer DEECHSIER with
the order to have DRECHSIER report to me immediately with some
men. I cannot recall any more whether I gave the word already
‘to the messenger for what purpose I needed these men.

"After five minutes at the most, firetly this execution
detall arrived which had been sent by Obersturmfeuhrer RUMFF.
Only & non-com of the 9th Panzer Pioneer Company entered by
my room. He reported that he came with his execution detail
on orders of Obersturmfeuhrer RUMFF.

"This non-com reported, and he also mentioned his name,
When interrogated I have been asked if I can remember his name
but firetly I could not remember it. Later on, four names
were mentioned to me, and I have been asked whether this non-
com of the 9th Panzer Pioneer Company had mentioned any of
these names. Of the four names mentioned to me by the interr-
ogation officer, the name MAUTEE struck me, and without being
able to state it with certainty, I believe that the non-com
of the 9th Panzer Fioneer Company mentioned this name. This
non-com hed -- I would call -- French features, dark hair, strong
eyebrows, and a longish face. His complexion was light. Yes-
terday I was confronted by a German soldier and his name was
not mentioned, and I can state with almost full certainty that
this soldier was the non-com of the 9th Panzer Pioneer Company
who reported to me with his execution deteil in LA GLEIZE. In
case I should be misteken in the person -- but I do not assume
this at all -- there would have to exist a strong similarity
between them, because the man brought to me looked exactly like
the non-com of the 9th Panzer Pioneer Company who at this time
reported to me, This man, when I was confronted with him, gave
his name and rank as 5§ Unterscharfeuhrer Erich MAUTE.

"I had this non-com waiting in my room and went over to
the C.P. of the 1st Bn. In doing this, I saw on the stair-case
three or four men waiting who had come with this non-com of
the 9th Panser Pioneer Company. I still remember that they
stood up when they saw me.

"In the Bn, C.P. Untersturmfeuhrer REISIR was sitting at
the same table at the entrance, but Obersturmfeuhrer FEIPER
and Sturmbannfeuhrer POLTSCHKRE were not present any more. At
this time I asked REISER, "Veeterchen, the execution detail
of the 9th Company is here -- where should I send it?" REISER
anewered, "To DIEFENTHAL". I asked, "Where is DIEFENTHAL?"
Untersturmfeuhrer REISER said, "I do not know, send them to
FEIFER's C.P., GREUHLE will know where DIEFENTHAL is". "Vaeter-
chen" is REISER's nickname.

"I can remember distinctly this conversatiop which I
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have repeated here word for word.

"After this I returned to my C.P. and ordered the non-com
to report with the execution detail to DIEFENTHAL, and I advised
him that he would find out about DIEFENTHAL's whereabouts at
PEIPER's C.P. After this, the man from the 9th Panzer Pionser
Company left.

"A fev minutes later Unterscharfeuhrer DREOHSLER came into
my room. He too had men on an execution detail waiting outside.
I told him that for the purpose of shooting prisoners of war he
had to report with his men to Hauptsturmfeuhrer DIEFENTEAL, and
that he would find out the whereabouts of DIEFENTHAL at PEIFER's
O.P. DEECHSLER asked me where PEIFER's C.P. was and therefore
I sent my Company troop leader Hauptscharfeuhrer Helmut PIDUN
with DRECHSLER. I still remember that PIDUN previous to his
leaving, had Rottenfeuhrer KOEHLER get him his machine pistol.
Then PIDUN left with DRECHSLER and with DRECHSLER's men. I
cannot remember any more who at this time besides DRECHSLER be-
longed to the shooting detail of my Company.

"After half an hour to three-quarters of an hour, Haupt-
scharfeuhrer Helmut PIDUN returned and said, "We shot a lot of
prisoners of war". I cannot remember with absolute certainty
whether these were the exact words that PIDUN used, but in any
case, it was clear from his words that a lot of prisoners of
war had been shot by people whom he describded as "we". I still

remember the expression "lot" and that because of hie report, I
was convinced that the shooting details I had sent out accord-
ing to my orders had coapleted the execution and that PIDUN too
had shot with them. DRECHSLER did not report back to me, but
he made his report through PIDUN as PIDUN was higher in rank and
it was his job to report back.

"Of course, the men of the 9th Panzer Pioneer Company did
not report back because I was not their superior officer. I
only dispatched them to the place., During all thie time I did
not leave the basement in which the Battalion and my C.F. was
located.

"For a better understanding of the described happenings in
LA GIEIZE, I have made a drawing which I have marked II. On this
drawing is indicated:

Place where I passed this order to RUMFF.

Steps.

Table at which Untersturmfeuhrer REISER was sitting.
Entrence to the school.

"I would like to add that either on the evening of the
happenings at LA GLEIZE described herein, or on the next day --
in any case after them -- Untersturmfeuhrer EEISER told me that
it was possible to distinguish from the numbers in the paybooks
of the prisoners, the soldiers who had voluuteered. Untersturm-
feuhrer EEISER also stated, "FEIPER intende to have all those
shot who volunteered acainst the Nazis". As Untersturmfeuhrer
EEISIR made this remark after the described happenings in IA
GLEIZE, he must have referred to another shooting.

"I have made this statement consisting of 18 handwritten
pages voluntarily, and of my own free will, uninfluenced by
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force, threats, duress, or promises of any kind.

“1 svear before God that the facts stated herein are true
and l'u prepared to repeat them under oath in any court of jus-
tice.’

"(signed) Hans HENNECKE
88 Untersturmfeuhrer
13 March 1946"

"Witnessed:
Raphael Schumacher,
Captain, C.M.P."

"Sworn to and subscribed before me this
13th day of March 1946 at Schwabisch Hall,
Germany.

WILLIAM R. PERL

lst Lt., M.I., 0-555149,
Investigator-Examiner
Var Crimes Branch
USFET*

(Whereupon the foregoing statement was read to
the court and the accused in the German language.)
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Tk $107-8R-6/31-1
fls Evelyn

LT. CUL. CRAWFURD: Prosecution offers in evidence
four piocture affidavits sizgned by Hans Honnecke as to Erioch
Maute, Joachim Peiper, Rolf Ritser and Erion Rumpf as Prosecu~

tion's Exnibits 78-B, 78~C, 78=D and 78-E respectively.

DEFENSE COUNSELs On benalf of the Defense there is
no objection to the pioture affidavits or necessity for reading
same . It is further admitted that these are the photographs of
ths accused Maute, Peiper, Ritzer and Rumpf.

PRESIDENT: There being mo objection, the exnibits
offered by ths Frosecution are admitted in evidence and will
be marked Exnibits P-78-B, P-78=C, P-78-D and P-78-E rel‘pﬂuﬂv‘ly-

(Whereupen the documents referred to were marked and received
in evidence as Frosecution's Exhibits P-78-B, P=78-C, P-78=D and
P-78-E respectively, are attacned hereto and made a part of this
record.)

LT. WILLIAM R. PERL, a witness recalled for the Prosecution,
resumed tne stand and testified further tarough an interpreter as
followss

RECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE (LT. COL. DWINELL):

Q Lisutenant Perl, how many times was Hennecke interrogated
prior to 13 March?

A Hs had been interrogated before by Mr. Elowitz as to
other incidents,as to the Crossroads incident I do not lmow how
often.

Q Prior to the 13tn of Marcn how many times did you in-
terrogate nim?

A I believe four to five times.

Q On direct oxamination you spoke of a ceremony used ¥o

(Fer1-Recross)

Jivid
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%0 obtain his statement. Wnat form did that ceremony take?

A The same form whion was desoribed before, ag the
eeremony of the fast proocedure.
Q Is that what has been referred to as the "souneil"
procedure?
Yos, sir.
Was the "sohnell" procedure a form of moock trial?
Yos, sir.
Vas there a table with a oloth and erucifix and candles?
Yos, sir.

How many of these ceremonies was Hommeoke reguired to

I am almost certain it was only one.

Q At the ceremony were there people bshind the table posing
as a court?

A Thers were tnree persons, three members of our unit sisting
at a table witnout asking hardly any, didn't ask any questions at
all. Then thers was Mr. Thon on one side of tne table as he is
sitting here, on the same side, and I was sitting on the other
side and ns payed the bad boy and I played tne zood boy.

G, How wers the members of the court dressed?

A They wore American uniforns.

Q Wers they wearing officers' uniforms?

A Yos, they were wearing American officers' uniforms in-
dependent of their actual rank.

Q ¥What part in the ceremony did Mr. Thon play?
A Whenever Hennecke said something he shouted, "That's a

lie, that's not trus, that's a 1ie" atd insisted that Henneoke

should get a minus, while I mu-u& that he should get pluses.

(Parl-Recross)
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Mr, Thon moted as a so-oalled prosecutor at the trial?

A I don't think an motual prosecutor would act like that.

Q Did he mot in tue rols of a prosecutor in hismammer, in
the place that he took in the courtroom?

A If the role is 8o called at a mook trial, then Henneoke
was induced to believe tnat Mr. Thon was a kind of prosssutor.

Q Did you pose as Henneoke's defense counsel?

A After tne triai Hennecke told me, "As you are my de-
fonse counsei I will teil you tne trutn." At this occcasion I
told nim, "I am not your defense oounsel, as thers is no defense
counsel in the fast procedure. However, as you ses, I am taking
oare of your casa." By this I was speaking the truth because I
took care of his case.

Q At tne trial did the supposed prosecutor bring in some
witnesses to testify?

A Yr, Tnon brougnt Eckmann, the accused Eckmamn in, from
wnom we had got the lead on the information on the whols Stavelot
incident,whieh was unknown until that trial.

Q During tne procedure, didn't you continually object to
some of the evidence that was being offered?

A I did not exactly object but I called the witnesses
liars.

Q So that you led Hennecke to believe that you were repre-
sonting him at tne triai?

A Yes, sir.

Q Did you advise Honneoké that he must writs a statemsnt

dictated by you so that you could properly defend him at that mock
trial?

A Ng, 8ir.

(Perl-Recross)
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Q Did you %ol Henneoke that 4f he did mot cooperate
with you that the supposed court would continue in his absence
and' promounce judgment againgt him?

A I never asked him to cooperate. I just told him to
toll the truth and I never told him that the court would pass
Judgment in his absence.

Q Didn't you tell Henneoke that the court, referring to
the mock court, would sentence him to death?

A No. The moment the mook trial was over its purpose was
fulfilled and I didn't speak about the mock trial any more.

Q That was the purpose?

A There wers two purposes. The main purpose was for me
to gain his confidence so he should tell me the trutn. The’
second purpose was to make him see that if he wants to speak the
truth it is the chance to speak the trutn.

Q At tnat time was Hennecke a prisoner of war?

A I don't know whether he was discnarged then already.

Q If he had not been discnargzed, then he would have been a
prisoner of war, is that rignt?

FROSECUTION: I object to that question.
PRESIDENT: Objection sustained.
LT, COL. DWINELL: No further questions.
DEFENSE COUNSEL: Nothing further from the Defense on
recross.
REDIRECT SXAVINATION
QUESTIONS BY FROSECUTION (LT. COL. C RAWFORD):

Q Lieutenant Perl, did you ever tell Hennecke that he was

being triad?

A No, sir.

Q Did you ever tell him that you were defending him?

(PorisRsdirest) S1uld ;
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A Just the contrary. Before this ceremony I didn't
aspeak about it at all %o him and after the ceremony whem he first
addressed m as his defonse lawyer, stating that he would 11 the
truth now, I told him that I am not his defense lawyer.

LT, COLs CRAWFURD: No further questions.
DEFENSE COUNSEL: Nothing further.
PRESIDENT: Aro there any questions by the Court! Ap-

parently nons. The witness is exoused.

(¥mereupon the witness was excused and returned to the
Prosecution table in the courtrooms)

LT COL. CRATWFURD: Proseoution calls as its next witness
Henri Deicourt.

HENRI DELCUURT, a Belgian oivilian, called as a witness for the
Frogecution, being first duly sworn, testified through an interpreter
as follows:

(Wharaupon the questions, answers and other procesdings were
translated into the Fronoh and German languages.)

DIRECT EXAMINATION
LT. COLs CRAWFURD: Ask the witness to speak loudly so
that everyone in the courtroom cen hear.

(Whereupon the interproter did as inatructed.)

THE WITNESS: Yes, sir.
QUESTIONS BY FRUSECUTION (LT. COL. CRAWFORD):

Q Sgate your name.

Delicourt Hemri.

¥Whare do you live?

At Ster, Stavelot.

In what country is that located?
Of Bglgium.

Are you a citizen of Beigium?

Yeos.

‘De loourt-Dirsot)
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Tk flu‘l-ll-u/u-l Where were you on the 19tn of December 19447
At Ster.

Who was with you?

The families of Ster.

Did you ses any soldiers tnat day?

Yeos.

How wore tney dressed?

They were German soldiers in camouflage.

There did you see these German soldiers?

Where is the farm Gaspard located?

At the entrance of tne Village of Ster.

VWnat did these Cerman soldisrs do? %
They assembled us by beating us with their rifle butts.
How many were there in your group}

At that moment we were six.

How many German soldiers were there?

About 4v.

Where did you go from there?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A At the farm Gaspard.
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

They took us in the direction of Renardmont, while taking
all the civilians along whicn they encountered on the street on the ir
vay down.

Q Then whers did you go?

A They made us come back a snort stretoh of the road, made
us go eross-country down to the sned.

Q How many were with you at that time?

A 21 persons.

LT. COL. CRAWFORD: As)k tne witness to step over to .the
map Prosecution's Exnibit number 3,

(Ilnnmwpon the interpreter asked the witness to step over to
the map Prosscution's Exnibit Number 3.)

(Deicourt-Direct) 1016




‘ 108,5/31,1sp Q Will you locate Ster on Prosecution Exhibit
No. 3%
A (Indicating) Right here.
Q Point out Stavelot.

(Whereupon the witness did as directed.)
Q Will you point out Renardmont?
(Whereupon the witness did as directed.)
Q Now on that map indicate the Gaspar farm?
(Whereupon the witness did as directed.
Is that on the southeast edge of Ster?
West.
Q Now trace on the map prosecution exhibit
3 just the route you followed from the Gaspar farm.
A He went down to there, then came back on
a short stretch, went across country to the point
indicated at the joint of the two roads.
Q Is that the locatlion of the shed that you
now indicating?

A Yes.

Would you point out the village of
Parfondruy?
Right here (Indicating).
Dt et the record show

that the witness has indiceted a house on the southwest
outskirts of Ster as belng the Gaspar farm,

> taken by the group was through Ster

Renardmont, beyond Renardmont a short di

and then back to Renardmont, across the field
point where the road coming southwest .from R
intersects the Ster Parfondryy road

(Deleourt - Direct)~
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108,2sp QUESTIONS BY PRUSECUTION (LT. COL. CRAWFORD CONTD)
Q When the group arrived at the shed that you
have testified about, what did they do?
A They made us enter the shed by using their
rifle butts.
Q What do you mean by they?

The Germans, the Boches.

A
Q What happened after you were on the shed?
A

They installed a big machine gun in the
entrance.
Q What happened then?

A Then they put the bullets in the machine

LT. COL. CRAWFORD: Is there a correction
in the translatiocn?

INTERPRETERs No, he didn't mention the
word "blank".

Q What happened then?

A They started to fire the machlne gun and
there were seven behind the machine gun on the outside
who still fired rifle shots into the group.

Q At the time the firing started where were

standing in the shed?

At the entrance of the shed.
How far was the machine

How many machine n wrsts were fired?

About two machine gun belts.

Were you injured?

Yes.

Q Where?

(Delcourt - Direct)




108,3sp On the leg.
After the firing ceased, what happened?
I do not know, I had escaped.
What are the dimensions of this shed?
A Approximately two and a half meters wide and
.about four meters long.
Is the shed standing there today?

No.

Q
A
Q ifhat happened to 1t?
A

Burned down.

When did it burn?

Rizht after they killed the victims.

Had you left the shed béfore the fire started?
A No.
Q What had happened in the shed from the time
that the machine gun fire stopped and you left?

A Three bursts entered the shed and finished
off the ones with pistol shotas.

Q Then what happened?

A Others came in, put straw over the corpses
and put the fire upon them.
G What happened to the straw?
It burned.

Was the straw burning when you left

bodies in the shed?
A At that moment I saw three.
you seen any more than three?
I didn't, but the Americans 1

told me thet there were 19,

(Delcourt - Direct)
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Q Can you name the people who were in the
shed with you?

A Yes.

Q Name them please.

A Mr. and Mrs. Rousseau, Jules Wilhelm,
Leon Wilhelm, Henri Tombeux, Achille Andre, Albert
Gaspard, Leon Blause, Leon'Hourront, Alfonse Verdin,
Emil Verdin, Jean Verdin, Huber Delecourt, Isabelle
Jourdan and her filance, Emil Legrand, Franz Legrand.

Q Is that all that you can name?

A That is all the names I can remember right
now of course including myself.

Q How many of the people that were in the
shed at the time the machine gun fire started are
alive today?

A Eight,

Q Will you name those eight?

A Yes.

Q Who are they?

A Achille Andre, Henrl Tombeux, Jules Wil-
helm, Isabelle Jourdan and her fiance, Jean Verdin,
Jean Legrand and myself.

Q Are thay the only people that got out of

that shed alive?

Q Did you see any action on the part of any
Belgian civilians?

A None.
Did any Belgium civilians 41n gour presence

(Delcourt - Direct)
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resist the action of the Germans?

LT. COL. DWINELL: I think counsel is leading
his witness.

LT. COL. CRAWFORD: We will withdraw the
question.

LAW MEMBER: Rephrase 1t.
QUESTIONS BY PROSHCUTION (LT. COL. CRAWFORE CONTD)

Q Why was this group of Belgian civilians

gathered up and taken to the shed?

A For no reason -- because they had a pleasure

LT. COL. “RAWFORD: You may inquire.

LT. COL. DWINELL: Defense moves to strike
the testimony from the record because prosscution has
not connected any of the accused or any of their
units, nor has any of the testimony referred to any of
the incldents that are alleged in the charges.

LT. COL. CRAWFORD: If 1t please the
Court--

LAW MEMBER: I don't think there is any
further argument necessary in the matter. Tt's very
clear that the incident s in the vicinity of
Stavelot as alleged in the charges, and therefore
within the purview of the charges. The Court 1s
definitely certain that the prosecution 1s usin
this evidence as introductory evidence to some
connection with the accused or their units. If
there 1s no such connection, the defense has the
right to object at a later day. The motion to stnike

is denied.

ived




CROSS EXAMINATION
108, 6sp

QUESTIONS BY DEFENSE (LT. COL. DWINELL)
[~3 How far 1s Ster from Stavelot?
Three kilometers.

A
Q How far 1s the farm Gaspard from Stavelot?
A

Three kilometers.

DEFENSE COUNSEL: May 1t please the Court,
the defen.se is somewhat of a quandry as to who 1s
involved. We have counsel here representing three
groups as.wall as German counsel who represent cer-
taln individuals, and 1f it may please the Court, we
would 1like for the prosecution to return the witness
to the stand after they have introduced sufficient
evidence to know who will cross examine him.

PROSECUTION: If the Court please, I don't
belleve there 1s any doubt but what the three generals
Dietrich, Kraemer and Priess are involved as well as
Colonel Peiper, and to be mn.re specific the second
company of the reconnalsance battalion commanded by
the accused Coblenz as well as his inmediate superior

Knittel at least are involved by this incident.

LAW MEMBER: The Court fppreciates the fact
that defense counsel are divided into various groups.
However, there must be one defense o unsel who can
for the benefit of everyho
thls witness. Kindly proe
WESTIONS BY DEFENSE (CAPT. TARVID)

) Mr. Delcourt, how many Germans accompanied
the civilians to the shed?

A Approximately 40,

Q You. mean to®say thie small shed was

“(Henri Delcourt - CPoss)

1Lee




surrounded by 40 Germans?

A At that time there was only one in front of
the machine gun and seven behind him which means out-
slide in front of the entrance.

Q In other words, there were only eigzht Germans
that you saw.

A Fire at that time, yes.

Q How close was the nearest Cerman to you when
you were standing in the ghed?

A Right at the machine gun at one and a half
meters.

Q And how many meters away from you were the
other seven who were stand!ng with rifles?

Behind the machine gun.

You could see thelr faces clearly, couldn't

Yes.
Would you be able to recognize any one of
them richt now? :
A Maybe.
Q Take a lool at the accused to your le ft and
see If you can identify anyone of those present at
that scene.
A The one over there, number 57.
With respect to th
number 57, where did
A I saw him at the s . saw him all the way.
They led us down to it.
Was he firing the machine gun?
No, .he had a pistal.

(Henri Delcourt - Cross)
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108,8sp Was he standing at the shed?
A Yes.
Q Didn't yoﬁ testify before there were seven
‘men with rifles?

A Yes, just at the entrance.

Q Where was the man with the pistol standing?

A He was behind the ones which were at the
entrance,
Q Was he dressed as an officer or as an
enlisted man?
He had a silver band around his collar.
How many others had that same insignia?
There were three of them,
And was thet insipgnia similar in all the
three cases?
A I did not pay any close attention, but I
notice it around the collar.
Q Do you know the 88 insignia?
A Yes.
Was that the 88 insignia?
On the helmet, yes.
How about on the collar?
didn't notice 1

Did you not any Iinsignia with respect

Q In other words, all of the men there were

dressed alike and had similar appearances as far as
insignias.

‘es, they were dressed the samaé way, in

(Henri Delgourt - Cnoss)
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108, 9sp camouflaged suits.
Q You didn't recognize any particular units
to which these men belonged, did you?
A No.
CAPT. NARVID: No further questions.
PRESIDENT: The Court will recess until

1330 hours.

(Whereupon the Court recessed at 120 hours.)




AFTERNOON SESSION

(Whereupon the Court reconvened at 1330 hours 31 May 1946.)

PRESIDENT: The Court will come to order.

PROSECUTION: If the Court please, st the record show that all
members of the Court; all members of the Prosecution, with the exeception
of Mr. Blowitz, who is absent on business of the Prosecution; all mem=
bers of the Defense, with the exception of Dr. Leer, Dr. Hertkorn end
Dr. Wieland, who are absent on business of the Defense; all of the de-
fendants, and the reporter are present.

If the Court please, we have a new interpreter to swear,

(Whereupon Michsel Shaw, an Americen civilian, was sworn as an in-
terpreter.)

HENRI DELCOURT, a witness for the Prosecution, resumed the stand
and testified further through an interpreter as follows:

LT. COL. CRAWFORD: Mr. Delcourt, you are reminded that you are
still under omth.

WITNESS: Yes, sir.

LT. COL. CRAWFORD: You are the same Henri Delcourt who hes hereto=
fore testified in this case?

WITNESS: Yes.

CROSS EXAMINATION (Continued)
QUESTIONS BY DEFENSE (Dr. Leiling):
What did you yourself do when the machine gun fire started?
T had thrown myself to the ground already before it started.
How was the machine gun mounted? Low or high?
Approximately 50 centimeters from the ground,
At what instant did you walk off?
hen the shed had been fired.
Did you see the dead bodies in the shsd?
1 saw three,

What did they look like?

.1u2b

(Delcourt = Croes)
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You cculd well see that they were dead.

Were they seriously injured?

Yeu.

Disfigured?
Yes. ;
To what extent?
A They were eonr;d with blood and wide openings in their heads.
DR, LEILING: No further questions.
DEFENSE: Nothing further.
LT. COL. CRAWFORD: No further questions.
PRESIDENT: Any questions by the Court?
There appear to be none. The witness is excused.
(Whereupon the witness was exoused and withdrew,)
LT. COL. CRAWFORD: The Prosecution cells as its next witness Mr.
Andre.
ACHILLE ANDRE, called as a witness for the Prosscution, was sworn
and testified through an interpreter as follows;
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Lt. Col. Crewford):

State your name.

Achille Andre.

Where do you live?

At Ster Stavelot.

Where is Ster Stavelot located?

At the west of Stavelot.

In what country is Ster Stavelot located?

The Province of Liege, eltogether Belgium.
Are you a Belgian citizen?

Yos.

Where were you on the 19th of December, 19LL?

Tn my houses

u2?

(Andre = Direct)




e —

Did you see any soldiers that day?

I saw German soldiers.

How were they dressed?

They were camouflaged ‘in Americen,

What do you mean, they were camouflaged in American?

They had camouflaged suits which were in yellow, which were

remembling the American suits,

Q

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

What time of day did you first see these German soldisrs?
Approximately two thirty.

How many of them were there?

Approximately 30 to 35.

Was there anyone with these soldiers?

An officer. ‘

Where were the soldiers when you first saw them?

They were at my place.

What did the German soldiers do there?

They took me and put me together with the other men in the

How many men were there?

There were aspproximately already 15.

After you were with the group, where did you go?
They took us in the direction of Renardmont.
What happened on the way to Renardmont?

They took us back a certain distance up the road we had come

down to Renardmont.

Then where did you go?

They made us cross through open country.

After you went through the open country, where did you go?
They took us into the shed.

When you arrived at the shed, how many Belgian civilians were

there in the group?

3

21.

1u28
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What happened at the shed?

They made us enter into the shed by using their rifle butts.
How did they use their rifle buttst

They took them by the end and beat us like that.

How many people were foroced into the shed?

21,

What happened after they were in the shed?

One man kneeled next .to the machine gun and he started to

two belts,

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

>

Where was the machine gun sitting?

At the entrance of the doorway. :

With relation to the machine gun, whers were you standing?
In the back.

What happened after the machine gun was set up?

He started to fire in between the group.

Was anyone hit by this fire?

Yes. There were already many who had fallen.

Why did they fall?

Because they were hit.

Can you name the people who were in the shed with you?

Yes. Alfonse Verdin, Leon Blaise, Albert Gaspard, Hubert

Delcourt, Leon Hourront, Henri Delwalque, Louis Gaspard, Emil Verdin,

Jules Rousseau, Mrs. Rousseau, Joseph Vitrier, myself, Jean Verdin,

Henri Delcourt, Henri Tombeux, Franz Legrand, Jules Wilhelm, Leon Wil=

helm, Armand Deporter. That is all the names I remember,

Q
fired?
A
Q
A

After the machine gun firing started, how many shots were

2500 shots.
Then what happened?

Some had fallen. Others were gasping, of which one was right

next to me.

Q

What did you do?

1023
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I hit the ground and was playing dead.

A
.8 How long did you lay there?

A A quarter of an hour == nrﬁm minutes,

Q During that fifteen minutes » What happened?

A One came back and finished off the ones 'hn‘ were still gasp=-
ing, with pistol shots.

Q How meny pistol shots were fired?

A Five or six. ‘

Q After the pistol firing was over, did you hear any sounds in
the shed?

A Nothing whatsoever,
Then what happened?
I started to look u‘round underneath my arm.
What did you see? s
I saw a man coming back with straw and small wood.

What did the man do with the straw end woed?

He extended it between all the corpses.

Then what did he do?

He put a fire to it.

How long after the fire started did you remain in the shed?
Two or three minutes.

How did you leave the shed?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
k
Q
A
Q
A

Somebody whistled, and shortly after we noticed that all the
Germans had gone. That is when we escaped by way of the badk door,

Q How many escaped?

A Eight.

Q Can you neme those people?

A Myself, Heuri Tombeux, Henri Deloourt, Jean Verdin, Jules
Wilhelm, Isebelle Jourdan, Armand Depoter, and the fience of Isabelle
Jourdan.

Q  When you left the shed, did you spe anybody in the shed?

1u30

(Andre - Direct)




I saw them all,

How many?

13. :

Did you see any woumds on sny of the bodies?

There were still some which were still !.o-invg blood,

Q You testified that Henri Delcourt was in the shed. Is he

the man who just left the courtroom as you came in?

A Yes.

Q With respect to the soldiers that took you from your home and
foroed you in the shed, was there any differente in those German sol=-
diers? In other words, was it the same group?

A Always the same.

Q Are you familiar with German uniforms?

A Yes.

Q Do you know the difference between officer uniforms and en=
listed men wniforms?

A I can't distinguish their renk, but I definitely saw that the
officer's uniform was n.uuh prettier then the others.

Q Did you see any officers in that group of German soldiers dur=-
ing the afternoon that you have testified about?

A There was one. :

How was he dressed?

He was wearing boots up to his knees.

What color boots?

Black.

What else did you notice of his uniform?

Field glasses and his pistol, and his gloves.

Was he the only person in the group with field glasses?
The cnly.

How tall was he?

> © » © > © > O P O

Meter 75 to meter 77.

(Andre - Direct)
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Q
A
Q
A
Q
A

How much would he weigh?t

75 kilos, '

What color were his eyes?

That I didn't notice. :

Did you notice any insignia on his wniform?

He had silver around the lower part of his collar,:

LT. COL. CRAWFORD: You may inquire.




CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSEs (LT, COL. DWINELL)
Q Did you notice the color of his uniform collar?
A No,
LT, COL, DWINELL: That is all,
QUESTIONS BY DEFENSE: (DR. WIELAND)

Q Were there any American troope in Sh.r-stlvuloﬂ
A No., Not at all, ‘
Q On December 19 there were not any American troops in
Ster-Stavelot at all?
A  None at all,
Q Don't you know that there were severe battles taking
place near the crossing of the river Ambleve?
You could see the fire from Ster.
Then fighting did take place?
Yes.
Who was leading this fighting?
They were firing from both sides all morning long.
Q Who was on the other side? Not the German side but the

side of their opponents?

A The “mericans.
Q Didn't the civilian population participate in this
fighting too?
A Not at all.
Q Are you sure of this or did you just hear that?
LT. COL. CRAWFORD: May it please the Court, the Prosecution
objects to that question, it is argumentative.
PRESIDENT: Objection is sustained.
QUESTIONS BY DEFENSE: (DR, WIELAND)

Q Did you know that there was a resistance movement among

the civilian population?

(Andre-cross) ¥ 1033




LT, COL. CRAWFORDs May it please the Court, Prosecution
objects to that on the ground that it was not bfought out on direct
examination. The witness testified to no such thing.

PRESIDENT: The objection is sustained.

llll. WIELAND: In that case. I will come back to this
witness later.

QUESTIONS BY DEFENSE: (DR, PFISTER)

Q 'hanwmymwhmt!nﬁm-oﬁdintoymtm?

A In my houses

Q Were you upstairs in your house or in the cellar?

A Noe I was behind my house.

Q  Did you leave the house when you observed that the Germans
had occupied the town?

A No.

Q If I remember correctly, you stated that the Germans
moving into the tomn were wearing American camouflage suits?

A I saw well that they were German soldiers wearing the
American camouflage suits since I had seen killed Americans which
were wearing the same suitse

Q How did you know that those were Germans wearing the
camouflage suits?

A Because they were wearing steel helmets with the SS on it.

Q Did all the troops that moved in wear these camouflage suits?

A Yes. All except the officer.

Q Did these troops, namely these six men who were standing
outside the shed during the shooting, alsc wear camouflage suits?

A Yess

Q In spite of the camouflage suits were you able to recognize
the insignia on the collar?

A I didn't pay eny attention to the collar.” I orly looked
at the helmet.

(Andre~cross) 1u34
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Q Ope further question, when the Germans moved into the
town, did you hear the noise coming from the tanks?
Not at all,
Did you see any tanks?
A few days after but not that day.
Did you see any tank reconnaissance cars?
"o.

Were you injured during the course of the shooting in the

No. I wasn't touched,
DR, FFISTER: That is all,

QUESTIONS BY DEFENSE:(DR. LEILING)

Q Why did you leave your house in the first place when the
Germans moved in? Why didn't you stay there?

A I was doing my work that I was doing every day.

Q How did you know that two belts of ammnition were shot
in your direction? l

A Because when they first started firing the belt had already
been introduced in the machine gun and later a second case was
opened up.

Q What was the material that the shed you were in was
built of?

A All in woode

Q You said that a soldier brought straw in and set fire
to it, what did he set fire to it with?

A With matches.

Q You stated that you left the shed three minutes after the
fire started by going out the door, is that correct?

A Yes,

(Andre~cross)
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How did you get cut of the shed?

I saved myself with the others.

Nos I mean, did you get up or did you crawl out?
I was running half way up.

Did you leave very quickly?

Oh, yes.

Were you then still able to count the dead?

> o » o » O » O

Oh, yes.
Could you go through the door when the shed was already

2 O

dom?

Not all together.
Oply the door was still standing?

There was no doore

o » O »

Didn't you say that you left by the back doorl
LTe CQL. CRAWFORD: May it please the Court, this cross-
examination is going pretty far afield and seems to me mterill.
In fact it is nearer argument.
PRESIDENT: The objection is overruled,
THE WITNESSs Yes.
DR, LEILING: That is all,
LAW MEMBFR: Will you read the last question and answer?
(Last questions and answer read by the reporter.)
PRESIDENT: Any other questions by the Defense?
DEFENSE COUNSEL: Nothing by the Defense.
LT. COL. CRAWFORD: No further questions by the Prosecution,
PRESIDENT: Any questions by the Court? Apparently not,
the witness is excused.
(Whereupon the witness was excused and withdrew from the
courtrooms )
LTe COL. CRAWFORD: JThe Prosecution calles its next
witness Ernst Mahl,
Undes-ecses) 1036




ERNST MAHL, called as a for the Pr tion
being first duly sworn, testified through an interpreter as followss
nm.{:r EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTIONs (LT, COL. CRAWFORD)

Q  Will you state your name?

A Epnst Mahl,

Q Speak up loudly enough so that everyone in the Court can
hear you, What rank did you hold from 16 December 194l to 13
Jamary 1:91&5!

A S5 Mann, private.

What was your organization?
Leibstandarte Adolf Hitler,

What regiment and battalion?
Reconnaissance battalion,

What company?

Headquarters company.

What platoon?

Pioneer platoon.

Who was your battalion commander?
Sturmbannfuehrer, Major Knittel.
Who was your company commander?
Obersturmfuehrer, 1lst Lt., Golz.
Who was your platoon commander?
Untersturmfuehrer, 2nd Lt., Drage.
Were you in the “ifel offensive?
Yes.

What date did the “ifel offensive begin?
On 16 December 19llie

What date did your company reech Stavelot?

- £ > © > O P O P O PP O P O P o P o

19 December, in the afternobn.

(Mahl-direct)
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Q  Had you been to Stavelot before you reached Stavelot on
the 19th?
A Noe

In what direction did you approach Stavelot on the 19th?
East, s

As you approached Stavelot did your company make any stops?
Yes, Outside of Stavelot.

Why did you stop?

I can't say that, Later on we had an air raid.

Prior to the air attack did you see any Americans?

Noe

During the air attack did you see any Americans?

Yes, We had some prisoners of war,

Where were these prisoners of war?

They were with us during the time of the air raid,

What was done with these “mericans?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

They were shot after the air raid.
Q Jyst where, with relation to your vehicle, were these
Anmericans?
A Outside Stavelot.
Were there any of them by your vehicle?
One man was in my vehicle,
Where did you next see that man?
I later saw him at that building.
How far was the building from your vehicle?
Apout 300 meters,
Did you ever go near that building?
Yes. Agter the air raids

When you got 'to the building, who else did yon see there?

> o > o > O » O P O

I saw a group of officers and men.
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Where were they standing?

Next to the house,

Where were the Americans with regard to these officera?
To the right side of the house.

How many 4mericans were there?

Six to eight,

What were the Americans doing?

They were sitting next to the house.

Were there any German soldiers around them?
I didn't understand the question.

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

Withdraw the questions What were the officers at the house

They were holding a conversation,

Could you tell Wwhat they were tdking about?

Apout the prisoners of war or something I think,

On what do you base that statement?

They were pointing to the prisoners of war every once
in a while.

Q Who all was in this group of officers?

A Obersturmfuehrer Wegner, 1st Lte Coblenz, 2nd Lt. Droege,
one 2nd Lt. from the 2nd Company and one Captain who was our Doctor,

Q What did you see happen after that?

A I saw Sgt, Wolf and other men take these prisoners from
the house to the woods and as they —- after they disappeared in the
woods I heard shootinge

Q What type of gun did you hear firing?

A Machine pistols, I think,

Q How many bursts did you hear?

A Four or five.
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Q How many shots to each burst?

A Five to ten,

Q  VWhen Unterscharfuhrer Wolf went with the prisoners to the
woods what kind of weapon was he carrying?
I can't state that,
What type of weapons were the other three men carrying?
I can't state that either. l
How long after the group entered the woods was it before
the firing?
Immediately thwreafter,

a

Did you see anyone come out of the woods?

No.

When did you next see Wolf again?

About a half hour later,

Where was that?

Not far away from the house.

Where did your company go after this incident?
We drove through Stavelot later,

Then where did you go?

To a little town,.

What did you do in the little town?

We spent the night.

Where did you go the next morning?

Back to Stavelot,

"'jid you make any stops on the way to Sgavelot?
Yess At a railroad bridge.

Will you tell the Court what that bridge looks like?

A
Q
A
Q
hear
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
4
Q
4
Q
A
Q
A

It consisted of two railroad bridges meeting each other
at an angle,
Q What goes under the bridges?

A Our vehicles stopped there.
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Is there a road under the bridge or just what?
Yes, a road,

What happened under the bridges?

Under the bridge I saw Lt, Dro.i. shoot two Belgian
coming along the road from Stavelote

What were the Belgian civilians doing?
Nothing.
Why did Lt, Droege shoot them?
I can't tell you thate
How old were these men?
They were two elderly ::;-n.
What did Droege say after he shot the two civilians?
If I remember correctly, "That's what is to be done to
everybody" e
Q Is that the statement that Lt, Droege made?
A j‘han he also gave the order to clean out all the houses
and shoot everything that's inside.
Q Where did you g;, from there?
A Along the railroad trackse

(Mah1-direct)
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R
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
{

'S

Hov far along the railroad tracks did you go?

About half an hour,

Did you leave the railroad tracks after half an hour?
Yes, we made a left turn,

During this time on what were you traveling?

We ‘wora walking,

After you turned left off the railroad what did you see?
We got into a little patch of woods.

Did you go ;hrough the woods?

I don't know that any more.

What was the next thing you ceme to?

To a town.

What happened in the town?

Well, the order that Untersturmfuehrer Droege had given us

was executed there, was carried out there.

Q
A

What did you do?

I walked together with Corporal Bertz and went into about

four houses on the edge of town but hobody was in them any longer.

Q
A

At that time how many German troope were in the town?

I cen't tell you that any more either, only that the Second

Company was still among them.

Was your headquarters compeny there tco?

Well, I am from the Pioneer Platoon of the Eeadquarters
I don't know whether the other platoon went to.

The engineer platoon was there too, was it?

The Pioneer Platoon, yes.

Did you see any officers in this little town?

My platoon, Lt Droege and then as the only high ranking

officer 1st Lt Ccblenz.

<
is?

Do you know who the commanding offfcer In the second company

1u42
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Q
village?
A

civiliane

Q

lst Lt Coblenz,

Who was near Lt Coblens when you saw him in this little

He had some men around him.

Anyone else?

I later saw him with a growp of Belgium civilions,

How many?

About fifteen or twenty.

Where did you go from there?

I got to a shed then located on the right side of the road.
What heppened at this shed?

I then heard from some comrades of mine that Belgium

had been shot in that shed,

What did you see about the shed that celled it to your

attention?

A

P o P o P o > o

&

*

I believe I am ahla_ to remember seeing smoke rise,

Did you see any civiliens near thie shed?

Yo.

Did you ses any officere near that shed?

Lt Droege, my platoon leader, and then 1st Lt Coblenz.
Where did you go after you left the shed?

To a collecting point.

What unite did you see at this collecting point?

Only the Pioneer Platoon.

After you arrived at the collecting point where did you go?
We then went out to reconnoiter an enmemy artillery position.
Where did yop spend that night?

In the second or third house outside Stavelot.

How long 414 you romein in that house?

Until the next morniig.

Then where did you go?

(Mahl - Direct)
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A

We then made an attack and took about three more houses

until just before the railrosd station.

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
)

>

Droege.
Q
A
Q
see if Lt
A

Q

What part of Stavelot were you in?

Left side of the road.

Were there any other German units in Stavelot at that time?
Yes, the ;econd company .

Where was the second company?

I saw some of them on the right side of the road.
How long did you remein in Stavelot?

Until December 22, 1944,

What happened on that date?

We were captured in the morning.

Where were you at the time you were ceptured?

In a cellar.

Who else wag ceptured with yout

Bight of my comrades and then let Lt Coblenz and 2nd Lt

Would you kmow Lt Coblenz if you sew him agein?

I am not sure.

Would you lock at the defendants eitting to your left and
Coblenz is among thoset?

Yes.

LT COL CRAWFORD: If the court please, may the witnees

PRESIDENT: Go right ahead.

I am not sure, 57.

How long has it been since you have seen Coblenz?
December 1944,

Was the Coblenz that was captured with you on 22 December

1944 the man that you knew at that time as the commending officer of

the second company and whom you testified youm sew before ‘Stevelot at

(Mahl - Direct)
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at the time a group of officers were discussing six or eight prisoners-
of=var?
A Yes.
Q Is he the same man that you sav et the small village with
the civilians and again in the shed?
A Yes,
Who was Droege's commanding officer?
The company commander lst Lt Gols.
Who was Golu's commanding officer?
Major Enittel,
Would you know Major Enittel if you saw him agein?
I cen't be sure about that either,
Would you kmow the battalion surgeen if you sew him agsin?
I don't Imow that either.
Do you know Alfred Shairer?
Yes.
Do you know Reinhard GHrtner?
Yes.

Who are they?

P o > o & b o > o b o ke

Oomrades of mine from the Pioneer Platcon.

o

Do you know whether or not they have been captured?
Yes, they were captured.
When?

A At the same time as I was.

Q Were they in the same cellar that you and Lt Coblenz were
captured in?

A Yes.

LT COL CRAWFORD: No further guestions.
CROSS  EXAMINATION

QUESTIONS BY LT COI» DWINELLy

Q Did the German troops take the City of Stavelot sometime
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after 19 December?

A I don't know,

Q On the 19th of December you were on the outskirts of the
eity, is that correct?

A It might have been the 18th or 19th, I can't say for sure.

Q On the day that you saw Lt Ooblenz at a conference about

prisoners just where were you?

A I walked past the house along the road.
Q With respect to the town of Stavelot where was it, on the
outskirte of town or in the town iteself or just where?
A On the outskirts of Stavelot.
INTERPRETER ROSENSTOCX: Oorrect that answer, outside of
Stavelot.
Q You had undergone quite a bit of heavy artillery fire
day, ien't that correct?
A Yes.
Q The American artillery fire was continuous the entire day;
isn't that correct?
A I don't think it was quite as bad toward evening; it slowed
down some.
That 1s true of the 20 December, is it not?
Yes.
That was true of 21 December, was it not?
Tes.
Q Going back to 19 December, just what were your duties in
the headquarters company?
A We then returned from that town back to the railroad bridge--
Q You have not answered my question. What were your specific
duties with the headquarters company on the 19 December?

A 1 cen enly say that I was as a pioneer,

(Mahl - Cross) ilueb




Q On the 19 December when you saw Lt Coblenz in a conference
about some prisoners were you in a vehicle, were you on the road or
were you in a field?

A On the road.

What were you doing?

1 was walking along the road.
Had there been heavy air attacks that day?
Yes.
Q How long just before you saw Lt Coblenz had there been an
air attack?
A Imnediately thereafter.
Was there heavy street fighting?

I can't say.

.
Was the artillery coming from the flank?

I don't know that either.
Q Nevertheless you distinctly remember Lt Coblenz and several
officers gethered in & group in & field having a conference during
this particular period of combat; is that correct?

A Yes.

LT COL DWINELL: No further questions.
CROSS  EXAWINATION (Cont'd)

QUESTIONS BY IR PFISTER:

Q Do you lmow what the location of Coblenz's company was on
1 and 191

A Where the whole reconnaissance battallon was.

Q Answer my question.

A Where all of us were, where I was, where the headquarters
corpany was.

Q Do you know where the unit commended by Coblenz was located

on 19 Déecember?

(Mahl - Cross)




A

In the town near Stavelot, that is he had returned from a

town where wo had spent the night.

IR FFISTZIR: I would like to request the court to be

permitted that I take the witness to the map 50 he can show us that

on the map.

(Wnereupon the witness and German counsel valk to

the map on the wall in the court room,)

A

Q
i

air raid.

We were coming from here (pointing on map).
Will you please give the name?

We stopped outside of Stawelot at about here during the

Was that Coblenz's growp?

The whole reconnaissance battalion.

Was that on the 15th?

I don't know whether that was on the 18th or 19th,
How long did you stay there?

We stopped at 2 o'clock,

On the 19th?

I don't know whether it was the 18th or 19th and drove

through Stavelot in the svening at 8 o'clock.

Q

Then what was the location of Coblenz's growp on the 20th?
At this town here (pointing on map).

What is the name of it?

I can't say.

Was it south, east, west or north of Stavelot?

West I think,

Wae it a rather big town?

I think so, I can't say for sure,

On the 20th you were not in Stavelot proper then?

In the first few houses outside Stavelot,
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Where was Coblenz's group?

A It was at the same place; he was in the same villege.

< What was the distance between the first houses of this

village and the first houses of Stavelot?
A Four or five hundred meters,
Q What was the location of Coblenz's group on December 21,19441
I would like to help you there--one day afterwerds.
A In the first few houses outside Stavelot.
Q Did the group of Coblenz then remain in those first few
houses outside Stavelot the 20 and 211
A I don't lmow about the whole company, but one platoon was
to our right,
Q Which platoon?
I don't know,
Do you know when Coblenz's group left that location?
I think it was the day prior to their capture.
What was the date of that day?
The 21st.
Dé you know that, or do you just aseume that?
I just assume that,
IR, PFISTER: No further questions over here. I ask
permigsion of the court to continue,
PRESIDENT: Go ahead.
(Whereupon the witness resumed his seat on the
witnese stand,)
Q Do you know whether the group Coblenz or part of this
group were wearing Americen camouflage suits?
A I cen't say.
Q Did you make any observations at all during those few daye
to the effect as to how members of that group were clothed?
A I don't Xmow.

. ‘ 1u4d
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Q But still you do know what the location of that Zrovup was
during those days?
A Yes, sir.
Did you see 1t?
Yes.

Do you know Coblens from seeing him or from hearing about

I last saw him in December 1944,
How many times?
Three times.
You sav him a total of three times then?
Yes.
On what occasions was that?
Once while advancing and twice shortly before my being
captured,
Q What occasion?
A Once in the cellar when we were being captured, and then
whenle wae together with that group of Belgium cigilians,
Q Where was he located together with that group of Belgium
civilians?
A In town.
Where were those Belgium civilisns collected?
ot far away from the shed.
Did you definitely recognize Coblenz?
Yes.
How?
By his size and I alsc saw him talking to 2nd Lt Droege.
All right, you say that you entered ths shed?
Fo.

Q I must tell you that you sald im prior interrogation that

you entered the shed.

P 1u50
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1 di4n't gay that.
IR, FFISTER; I withdraw the qQuestion., That is all,
DEFENSE COUNSEL: Dr, Lelling.
CROSS  EXAWINATION (Cont'd)
QUESTIONS BY DR. LEILING;

Q Did Droege give this order you mentioned simul taneously
with the shooting of these two civilians or afterwards?
A Afterwards,
What was the reason for that order?
I don't know,
Weren't you surprised or shocked about these shootinge?
I don't remember that to-day either.
During all these days didn't you do anything but watch
vhile civilisns were being made and shot?
LT COL CRAWFORD: That is improper cross examination.
LAV MEMBEIR: What 1s the basie of the objection?
LT OOL CRAWFORD: It is argumentetive cross examination,
FPRESIDENT: Objection overruled, proceed with the gquestion-
ing.

A I entered Stavelot on the evening of the 19thc and I spent the

night in the second house on the left side of the road, and on the
morning of the next day we went three houses down.

IR LEILING: I don't care for this answer.

PRESIDENT: Any other questions by the prosecution?

DEFENSE COUNSHL; INothing further for the defense,

RESIDENT; Prosecution?

LT COL CRAWFORD: No further questions.

PRESIDENT; Any questions by the court? There appear to be
none.. The witnes: is excused,

(Whereupon the witnege was sxoused and withdvew from

the court room,)

FRESIDENT: The court will take a recess until 1535.
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(Whereupon the court at 1500 hours took & recess.)




(Whereupon the Court reconvensd at 1530 hours.)
PRESIDENT: The Court will come to order.
PROSECUTIONS hthmmwmtm-mnammn,

all b of the Pro tion with the P of Captain Shumacker
who is absent on busi of the Pr all members of the De

are present with the exception of Wieland, Dr Leer and Dr Hertkorn who
are absent on of the A ﬂu Dy and the
Reporter are also present.

PROSECUTIONs(Lt Col CRAWFORD) The Prosecution cells as its next
witness Reinhard Gartner.

REINHARD GARTNER, a witness for the Prosecution was duly swom
and testified through an interpreter as followss
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Lt Col CRAWFORD).
Q State your full name ?
Reinhard Gartner
Q What was your renk

13th Jamary 1945 ?
88 Rottenfuehrer
What was your organisation at that time ?

Headquarters Company, Reconnaissance Unit, ISSAH Battalion.
Who was your Company commander ?

Obersturmfushrer Goltz.

Who was your Battalion commander :
Sturmbannfuehrer Knittel.

Were you in the Eifel offensive ?
Yes

When did the Eifel offensive begin ?

> © > O > O > O > o >

16 December 19lke
Q Prior to the beginning of the Eifel offensive was there
a company meeting held ?

(Gartner-direct)
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When and where was that meeting held ?

The meeting was held in the Hlankenheimer forest.

On what date ?

16 December 194k

Who spoke at fat mesting ?

Obersturmfurhrer Golts talked at the mesting.

Wnat did Obersturnfushrer Golts tell you about the offensive ?

- o » o » o > O ¥

ally Obers Golts told us that this push
would be of great importance and that we would have reinforcements and
would be helped by the Air Force and also by the Unit Skorseny. He
further said that we were to take care of everything in front of cur
barrels. These words I can only give you now by their meaning and

not verbatim.

Q There is a point about the trenslation - I would like to
ask you again, what statement did Obersturmfuehrer Goltz make concern-
ing anything in front of your barrels ?

A We would mow domn everything that would appear before our

é

On what date did your company reach Stavelot ?
During the night of 18th to 19th December.

Before you reached Stavelot did you see any Americans ?
Yes

How many

According to my estimate a group of about 8 to 10 men.

Where were these Americans 7

They were approximately one kilometer out of Stavelot.

What were they doing when you saw them ?

They came from the meadow moving towards the road.

o > p » O P o P O P D

In what position were they holding their hands ?

A They had not raised arms ~ they were already under guard
and being moved to the road.
(Gartner-direct)
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Q
A
Q

Were there any firearms on these men ?

e ;

Where were these men taken ?
Mnnmbdlhnlmlnum'huhnmm

Did you see these men again ?
No, I did not see them later en.
Do you know what happened to these American prisoners of

war that you saw that day.

A

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

A

I heard from my comrade that they were shot.
'heremﬁmwhmmhnxﬂthiu‘l

I was already in the basement in which I was taken priscner.
Who told you about that ?

I can no longer munber.v

Did you go beyond Stavelot ?

Yes

Where did you spend that night of 18th to 19th December ?
In a village the name of which I can no longer remember.
Where did you go next morning ?

Next morning we went the same way back in the direction

of Stavelot.

Did you make any stops that morning ?

Yes

Where did you stop ?

By the Railroad bridge.

Can you describe to the court that railroad bridge ?

Yes. The bridge had two diverting rails through which one

could see the sky.

What was under the bridge ?

Under the bridge lies the road.

What, if anything, happened at the bridge ?
OQur platoon shot two civilians at this bridge.

(Gartner—direct)
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Who is yur platoon leader?

Untersturnfushrer Drosge.

What were these civilians doing ?

They came from the opposite direction and intended or
wanted to pass by the bridge.
Did they have any amms ?

How far were you from Droege when he shot these civilians ?

Two or three meters.

How far were the civilians from Droege when he shot them ?

Also two or three meters.

What did he shoot them with ?

With an American gun. d

How many shots did he fire ?

One into each man. :

Where did he shoot them - I mean in what part of the body
shoot them ?

I don't lknmr-

What did the two civilians do after the firing ?

They fell down at once.

Did you get any closer to the bodies of the two civilians 7

No.

Do you know whether or not they were dead ?
I don't know that.

How old were these two civilians ?
Possibly LO to LS.

What else happened at the railroad bridge.
Nothing else, we marched on from there.
Did you leave your vehicle there ?

Yes

On what did you travel as you marched ?

> o = o > 0o > 0 > £ > o F O+ 8 e o >0 r o >0 r oo

We went by foot along the rafflrcad.
*  (Gartner-direct) *
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How far did you go along the railrcad ?
‘-nunmmmwmtkodumo-un.
In what direction did you tum ?
We turned off the railroad to the left and came to a
village from there.
Q What happened in the village ?
A When we came to the village the first time I saw Unter-
sturmfushrer Wolf of the Reconnaissance Battalion and was told to

find the location of the A—zioln\ Artillery position.
. Q Did you receive any orders prior to leaving the bridge
up to the time that you arrived at this village ?
A Before we arrived at the village we were told that the
village had to be cleaned up and the civilians were to be shot.
Q Who told you that ?
Wolf.
How long were you sway from this village ?
In.l(one lorlbwtomtoommdlh.ﬁhmrs.
Then where did you go ?
I got back to the vu.ug.

Did you observe any civilians when you were in the village ?

Yes

Did you observe any the first time you were in the village ?
Yes.

Where were they ?

> O > O = £ = O " DO >

They were in and out of their houses.

Did you observe any civilians when you came back to the
Yes.

Where were they 7

Those were the dead civilians which I saw on the street.
How many 7

Possibly eight to ten

(Cartner-direct)
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Did you ses any civilians walking arcund ?

No, I saw nonme.

Q

A

Q What time did you leave that village ?
A It-lthlnbunluudmmhnx.'.
Q What time did you retumn to the village ?
A

Q

A

i

In the afternoon - it could have been 2 or 3 o'clock.
Where did you go from there ?
From there we went out to Q.hn'-i.nltnetm& goes in
the direction of Stavelot. "
Q What happened there ?
A I heard shooting later on when I was in the basement and
I heard that the civilians had been shot.
Did you see any other German troope at this place ?
Yes.
From what units were they ?
Headquarters Company and part from the 2nd Company platoon
Heavy Weapons Companys.
What were these troops doing in the village ?
They also moved towards the road leading to SHvehb.
What time did they move up the road towards Stavelot ?
It was already in the late afternoon hours.
Did you see any officers at this place ?
Yes.
Who did you see there 7
Sturmbannfuehrer Knittel with some other officers of the
Battalion.
Q Where was Knittel when you saw him ?

i A He came out of a bullding which was about half a kilometer
from the first buildings of Stavelot, in company with some other
officers.

Q You testified that Knittel was the Commanding Officer of
the Battalion is that the same Knittel you saw that afternoon ?

(Gartner— direct)
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A Yos he is the same one

Q How many times did you see Knittel ?

A During the offensive onoe, and that was at the place
mentioned.

Q How many times before the offensive did you see Knittel ?

A Before the offensive I marched. In the Eifel offensive I

saw him once or twice in my wehicle.
Q Was he riding in your vehicle ?
No. :
Would you know Knittel if you sew him again ?
Yes. v
Will you look at the defendants seated at your left and see .
if he is amongst them ?
A Yes. He is number 3l.
PRESIDENT: Will number 31 stand wp ?
(Whereupon the accused arose )
PRESIDENT: Sit down.
iq What time on the night of 19th December did you enter
Stavelot ?
A It was in the evening between 7 and 8 o'clock. I ¢ an no
longer remember exactly.

Was it light or dark ?
It was already dark.

V¥hat other units went into Stavelot at the same time you

At that time I only saw a platoon of the 2nd Company.
With respect to your position, where were those platoons ?
We occupied the house on the left-hand side of the road and

as far as I can remember the platoon was on the right~hand side.

(Gartner—direct)
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Q

When you speak of left and right, do you mean the

road going into Stavelot from the twe btridges?

A

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

Yeoas

Did you hear any firing in Stavelot that night?
Yese :
What type of weapon was being fired?

Machine pistol and rifle shotse :

Which side of the street did that firing come from?
That came from the right hand side of the streste :
Was it burst or single shots?

Bursts and single shotas,

Was there an attack on the German forces going on

at that time?

A
Q

A
Q
A

Iibh the exception of artillery fires
Was your position under fire by artillery at that

Yese

Was your position under attack by infantry at that time?
Noe ‘
Do you know the reason for this small arms firing?

No, I don'te ‘

Did anyone ever tell you the reason for the small arms

Noe
Where did you go the next morning?

We occupied more of the road and puthed ahead until

we came close to the railroad station where we occupisd some

houses where we pulled guard for the next few dayse

Q

What units were across the street from you during

the next few dayes?

1ugp
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A I only observed units —= detachments of the 2nd
Company on the other side of the street,
When were you captured?
On the 22nd Deeember l."hlu
Who was captured with you?

Eight comrades of mine nrc captured with me,
Do you know Ernst Mahl?

Yos,

Do you know Richard losinski?

Yoso '

When were they captured?

Also on the 22nd of Decembers

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

Who else was captured with you?

>

Alfred Schairer, Leithold, Liebersbach, Zagler, Scieras
That is all of thems
Q Do you know the nams o the commanding of ficer of the

2nd R ssance Battalion?

Yese

What is his name?

Obersturmfuehrer Coblens.

Did you see Obersturmfushrer Coblens on the 22nd
December 194L?

A Tesy

Q How long have you been in the Reconnaissance Battalion?

A I was in the Reconnaissance Battalion since the
1lst of December 19L0e

Q After you were captured, how many times did you see
Coblenz?

A Just one time.

Q How long were you with him after you were captured?

3 Oner day-after I wee talsn prisoners

Gartner - Direct




COROSS EXAMINATION

QUESTIONS BY DEFENSE (Lte Colonel Dwinell)s

Q  Did you say on the 19th‘of December about a kilometer
outside of Stavelot you saw soms American priscners in a field,
is that correct?

A Yose .
What were you doing at the ime?
Iwae in the vehioclee v
Was the vehicle moving?
In the direction of Sﬁveht.
How fast was the vehicle moving?
That was 10 )dlunh}‘a.

At the rate of 10 kilometers per hour?

Yese

What kind of vehicle was it?

An SPY. ]

What positionin the vehicle did you ocoupy?
At the time Iwas riflemans :

Do you know where Ermst Mahl was at the time?

> O > £ > O > O > O > O > O

He was in a different vehicle, but at that time I
could not see him,

Q Was the road under artillery fire at that time?

A Also, but we had an air attack at that timee

Q How far away from you were the group of prisoners,
American prisoners you referred to?

A 15 moters distant,

Q You say you were a rifleman, What were your duties?

A To watch for air attack or ground attecks Ground
attacks primarily,

Q Did you have any concern about air attack at all?

A Noe

dubg




Q You said you had been .lubjootod to an air attack at
the time you saw these prisoners, is that right?

A TYess '

Q Weren't you paying more attention to that?

A Noe :
QUESTIONS BY IR, LEILING:

Q  When you were at the rallroad bridge you mentioned,
was that at a peaceful tims or 'during the fighting?

A That was during the advances

Did you know what those two civilians were doing there?

Q
A I don't knowe
Q

Ax;. you sure that Droege gave the order to shoot the
oivilians only after the incident at the railroad bridge?
A Yese .
Q Consequently no order existed prior to the shooting
of civilians?
A In answer to that I ca only say the company commander
pointed to that.
Q  Who was that?
Oburutmrun&c Droeges
Of what time are you speaking?
I do not understand you.
When did Droege say so?
A When the company was instructed before we advanced
on the Eifel offensive.
Q De you know whether or not the Pioneer platoon was
shot at when it moved through Stavelot?
A No, it was not subjected to fires ;
Q At what exact time of day did you see Knittel?
A It must have been between 6300 and 7300 otclocke It

was -already darke

13
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Q How did you know that Knittel had a conference?

A huuc!mnmu;uam.tomthtll
overhsard ite

Q mlnulvmtlum-oentmhﬂ-hounf

A lo.I-uﬂmdmthamoueofhuhouom'
I saw hin standing outside of i with some of his officers
with whom he had & conferences
QUESTIONS BY DR PFISTER:

Q Did I understand you correctly when you said some
time ago that you heard during the night machine pistol shots?

A Yese 3

Q Approximately how far were you away from the fire
that youmsard?

A The I!llth of a streets

On which night was this?

Q
A The night from the 19th to D the
Q

Do you know whether or not German units moved through
Stavelet during that night?

A Not during that n:lgm..

Q De you know whether a not troops were moving back
during that night?

A That I d’on't knowe

Q How eignificant do you consider the shooting? How
much importance do you attach to the shooting?

A I camnot attach any importance to ﬁe shooting, except
that Iwas on guard in the building and could not pay attention
to ite

Q Were there fights?

A I don't know, Iwas on guardg and we were being
subjected to artillery fire,

Q Was that in Stavelot?

A Yese
1Ub4

Gartner - Cross




Q You said sometime ago you were never shot at in
Stavelot?
A l. directly in Stavelot, noe
" QUESTIONS EY DR RAUs
Q Wy did you leave your vehicles underneath the bridge
and moved on foot along the railroad?

A Apparently it was better that we were to be used as
infantry and that the vehicles were not being used.

Q What did Untersturmfushrer Droege say about the shooting
of the two ;:hililna?

A He did not ‘;tmr & word about the shooting of the two
civiliane,

Q  Weren't you rather surprised about this?

A Of course. A

Q And didn't you give any thought to the matter as to
why they were shot?

A Idid givar the matter some thought.

Didn't the soldiers talk about it?

Q
A Noe
Q

Do you know anything about an attempt that was to be
made on the bridge by these two civilians?

A I know nothing about that.
PROSECUTTION: I objecte That is not proper crosse
PRESTDENT: Objection sustained.
REDIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Lte Colonel Grawford)s
Q Do you lnow any reason for the small arms fire on
the right hand side of the street during the night of tho 19th?
A I can give ne reason since I only heard ite

Q What did you hear?

Gartner - Redirect




A When T was on guard that night in the building I
only heard b urste and single shots,

Q Did anyone ever tell you why that firing was going
on across the street night?

A o, nobody ever told me whys

LT COIONEL CRAWFORD: No further questionse
DEFENSEs  Nothing further,
PRESIDENT: Witness excuseds
(Whereupon the witness was excused and withdrew,)
PROSECUTION: Prosecution at this time recalls
M¥re Harry Thone Mre Thon you are reminded you are still under
oathe

HARRY W, THON, an American oivilian, recalled as a witness

for the Prosecution testified as followss
(Whereupon the questions, answers and other proceed-
ings were interpreted to the German counsel and the accuseds)
REDIRECT EXAMINAT TON
QUEST IONS BY PROSECUTION(Lte Colonel Crawford)s

Q Are you the same Harry Thon who has heretofore

testified in this case?

A I am, sire .

Q During the time you were assigned as investigator in
the Malmedy case in Schwabisch Hall, Germany, did you have
occasion to interrogate one Manfred Coblenz?

A Yes, I dide

Q Is he one of the accused in the case now in hearing
before this Court?

A Yes, sire He ise

Could you identify him?

Q
A Yos, I oane
Q

Iook at the defendants seated to your left and see
if he is among those present.
A He is and he is wearing Number 9

Fhon - Redirect 1Ue6




LTe COLONEL CRAWFORD$ Will the Court please ask
Number 9 to stand,

PRESIDENT: llﬂ-r 9 stand up, Sit downe

During the interrogation did Goblens make a state-

Yes, sire FHe made several statements,
Were they oral ar written?
They were oral first and ﬂl.l they were written.
ITs COLONEL CRAWFORD: I hand the reporter an
instrument and request it be marked Prosecution?s Exhikit
Number 79 for identificatione
(Whersupon the dooumsnt referred to was maried
Prosecutionts Exhibit 79 for identification by the reporters)
Q I hand you a statement that has been marked for
identification Prosecution's Exhibit Number 79 and ask you to
state what that ise
A This is the written statement of Manfred Coblenz and
it is signed Ly hime
Q Do you know whose handwriting that statement is in?
A This is Coblenz's handwritings

Q Is that the same Manfred Coblenz who you hsratofore
identified?
Yes, sirs
Is the statement sworm?
No, it is not, sire
Was that statement made voluntarily?
Yes, it wase
Was any force used to obtain this statement?
Wo, sire ;
Q Did you make any threats ox promises to obtain that
statement? j “

A Wo, sir,

. 1ueT
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Q  Did you use any harsh, crusl or inhuman treatment
to obtain this statemsnt?
A No, sire f

LT, COIONEL CRAWFORD: Prosecution offers in evidence
an instrument tiat has been marked Prosecutionts Exhibit Number
79 for identification and asks that it be attached to the record
and made a part thereof as Prosecutionts Exhibit Number 79,

LTe COIONEL DWINELL: This being an unsworn statement,
the objection previously made will not be made at this time,

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit
offered by the Prosecution will be put in evidence and will
be marked Prosecution's Exhibit WPu79%,

(Whereupon the document referred to, having been
previously marked and identified was received in evidence
as Prosecutionts Exhibit "P-79" and is attached hereto and
made a part of the records)

LT. COLONEL CRAWFORD: I hand the reporter a true
and correct English translation of Prosecution's Exhibit Wp=79®
and ask that it be admitted into evidence as Prosecutionts
Exhibit "P=79A", L

(Whereupon the document referred to was marked
Prosecution's Exhibit "P=79A by the reporter.)

DEFENSE: No objection by the Defensee

PRESIDENT: There being no objection, the exhibit
offered by the Prosecution will be admitted in evidence and
will be marked Prosecution's Exhibit "P=79AM.

(Whereupon the document referred to, having been
previously marked and identified was received in evidence as
Prosecution®s Exhibit "P=79A" and is attached hereto and made
a part of the records)

LTy OOLONEL CRAWFORD: Prosecution asks permission to
read Prosecution's Exhibit "P=79A" and alse for the witness
to read "P=T9%,

PRESIDENT: Granteds

1ubd
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LTs COIONEL CRAWFORD (Reading)s
"I, Manfred COBLENZ, declare under oath:

"l)e After the push through STAVEIOT, Belgium and
following heavy low flying attacks, I reached with the
mpss of the Company, & bomb crater about 2 km west of
STAVEIOT, at nightfall on the 18 December 19ike As
I could not drive around this crater, I ordered the
company to level off the oraterts edge in order to
fulfill my mission to follow the advanced panzer point
as quickly as possibles At the same moment, my command-
ing officer, Stubafe KNITTEL, coming from the advanced
panser point, drove into the orater. He rebuked me and
ordered the quickest work possibles In tho meantime,
when it had become dark already Stubaf. KNITTEL arrested
a man who came from the West, uneovered him as a spy
and had him shote

"2). The battalion attacked STAVEIOT on the 19
December 194), doing that in the flank with two
platoons of my company, under my command and from
the West with one platoon with tank support and
after joining inside the village, to take the
bridges On account of American infantry, and above
all, on account of concentrated artillery fire, I was
forced to withdrawe

"Ry my appearance on the flank, however, ths
3rd platoon ded in the tion of the
houses in STAVELOTs After having reported to the
Commanding Officer, I received the order to join the
3rd platoon by darkness and reinforced by the Pi=-
Platoon of the Battalion, men of thePi=Company and 2
tanks, to attack again the next daye During ths
attack I reached the graund in front of the station
extremsly favorable to the ememye Here we received
heavy infantry fire, and further on, anti-tank gun and
tank firee A mine field blocked the road and heavy
artillery fire opened ups A further attack was
impossibles I was on the left side of the streets
On acount of the artillary lire continuing until the
evening, it was impossible to establish communications
with the 3rd platoon on the right side of the streete
Only in the evening did platoon leader Ustufe SIEBERT
report his own s tuation and informed me that a Rttf.
of his platoon was shot from the rear during the
attack, that is, by civilians, who then fled from a
shede Thersupon, fire was opened up and the civilians
were shote

/s/ Manfred COBLENZ®
(Whereupon the statement was read in the Germasn

language. )
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QUESTIONS BY FROSECUTION (IT. COL. OMVMD)IA

Q Mr. Thon, did you at a subsequent date take a statement
from Manfred Coblenz?

A I had the statement diotated to Manfred Coblens.

Q Prior to that diotated statement, had Manfred Coblens
made any statements to you?

A Yes, sir, he made oral statements to ms.

Q That was dictation given to Coblens based upon that oral
statement?

A This statement that was dictated to Coblenz are his oral
statements.

LT. COL. CRAWFURD: I hand the reporter a statement and

ask that it be marked for identification Prosecution's Exnibit P-80.

(Whoraupvn the document referred to was marked Prosecution'e
Exnhibit P-80 for identification.)
QUESTIONS BY FRUSECUTION (LT COL. CRAVWFORD):

Q I hand you an instrument that has been marked for identi-

fication Prosecution's Exhibit 80 and ask you to state what that is?

A Yes,this is Coblensz' written statement wnicn is signed by

Q Do you recognize the handwriting on that statement?

A Yes, sir, it is the same handwriting as in ths other
statement of Coblenz.

Q Is the Coblenz wnose nandwriting you have identified on
Frosecution's Exnibit Number 80 for identification, the same Manfred
Coblenz as wearing number © in the courtroom today?

A Yos, sir, he is the seame Manfred Coblenz.

Q s that statement taken under oath?

Yes, sir, it is.

(Thon-Redirect)
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Q During your interrogation of Manfred Coblens, did

you use any foroe?

No, sir.

Were ths oral statements he made to you made voluntarily?

Yes, sir, he did.

Did you use any harsh, oruel, or inhumane treatment to
obtain these statements? '

A No, sir.

LT, COLs CRAVFORD: Prosecution offers in evidence
statement marked Prosecution's Exnhibit Number 80 for identification,
same to be made a part of the record and marked Prosecution's Ex-
hibit Number 80.

LT« COL. DWINELL: The Defense objects to the evidence
on the grounds previously stated.

PRESIDENT: The objection is overruled. The exhibit
offered by the Prosecution is admitted in evidence and will be
marked Prosecution's Exhibit Number P-80.

(Whereupon the document referred to, having been previously
marked and identified, was received in evidence as Prosecution's
Exhibit No. P-80, is attached hereto and made a part of the record.)

LTe COLe CRAVFORD: Will you mark this Prosecution's
Exhibit P-80-A, please?

(‘.r"hereupon the documsnt referred to was marked Frosecution's
Exnibit No. P-80=A by the reporter.)

LT+ COL. CRAVFORD: Prosecution offers in evidence an
instrument that has been marked Exnibit P-80-A, as being a true
and correct English translation of Frosecution's Exnibit Number F-80.

DEFENSE: . No objection on bsnalf of the Defense.

PRESIDENT: There bsing no objection, the exnibit

offered by the Prosecution is admitted in evidemce and will be

(Tnon-Redirect)

w7l
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marked Exhibit P-80-A.

(Wnereupon the dooument referred to, having been previously
marked, was received in evidence as Frosecution's Exhibit Noe
P-80-A, is attacned hereto and made a part of the record.)

LT, COL. CRAVFORD: Froseoution requests permission
to read Prosecution's Exhibit P-80-A and the witmess to read

Proseoution's Exhibit P-80.

FRESIDENT: Granted.

(Wnereupon Lt. Col. Crawford proceeded to read Prosecution's
Exnibit F-80-A as follows):

"I, Manfred COBLENZ, having been first duly sworn upon
oath state the following:

I was Company Commander of the 2./A.A./ 1. S8 Pz. Div.
(Trans. Note: 2nd Co., Reconnaissance Battalion, lst S8
Panzer Division) during the EIFEL Offensive in December 1044.
On the 15th XII 1944 I recoeived verbal orders via messenger to
go to the Kommandeur, Sturmbannfuenrer Gustav KNITTEL, st the
battalion Comand Post (house near railroad station GLAADT)
to receive orders. All company commanders of the battaliom,
the commanders of the attacned batteries and Pionmeer Company
(Trans. Note: Combat Engineer Company) and the Adjutant were
present. The Kommandeur, who wae very late in arriving, having
received the orders at division, gave us the attack order for
the EIFEL offensive, which started on the 16th XII. 1944.

This order containeds

1. The enemy

2+ The explanation of the tactical employment of the 6th
88 Fz. Army by referring to the map.

3. Migsion of our own division.

4. ion of the battalion

a+) For the approacn march and first commitment

be) Presumable comnitment of Bn. in coming phases.

Support of heavy artillery and mortar, increased

activity of the Air Corps.

Employment of the group 'Greif'.

Directive for the campaign in regard to:

a) Strongest concentration of foreces, rigor of the
fighte

b) Absolute necessity for reaching the objective (1. laas
bridges; 2. probably Luettich or Antwerpen.)

o) Farsonal sacrifices of officers and men to the ultimate
and in tnis connection reminded us of the bitter
sorrow brought upon Garman women and ehildren at
homs by heavy air attacks.

(Coblenz statemsnt)

wre
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This campaign snould and must be successful in order to
put an absolute end to the suffering.
Tnhe statement that oivilians who oppose with weapons
in their hands will not be considered as regular
troops.
The statement that the armored group after the attack
by the Volksgrenadier Dive will pusn far into enemy
territory and therefore, long, open flanks oould be
oreated and tnat the armored group can get into a
oritical state and can be cut off. Nevertheless,
the order to pusn ahead without looking to the left
and right is to be carried out.

g) The statement that in compelling emergencios prisoners
of war could be snot. =

In acoordence with the orders I received from Sturmbannfushrer
KNITTEL, I passed on @ digest of this order to my platoon lsaders
the same evening end to the whole company the next morning.

Tne platoon leaders to wnom I transmitted this order were Uscha.
GTILBERT of the lst platoon, Ustuf. FARNY, of the 2nd platoon, k
Ustuf. SIEBERT, of the 3rd platoon, and Uscha. JAKOB of the 4th
platoon.

I spoke to tne platoon lesders and I remember saying to
them at tnat time that priscners of war would be shot only in
a compelling emergencye.

On the 21st XII. 44, the Americans attacked the part of
the town west of STAVELOT Station wheh was occupied by my
reinforced company+ I was in tne first nouse on tne left
side of the street. The Americans employed a reinforced com-
bat patrol at this house. They were able to work their way up
to about 30 meters but because I had the better position, re-
pulsed them r heavy fire fight and through hand grenades.
The enemy disengaged himself and received for this heavy enemy
artillery support. The artillery fire continued with snort
interruptions until the evening. The general situation was very
eritical.

On account of this commitment in wnien I took part, I
couldn't, seen from a tactical point of view, personally inter-
vone on tne righthand side of the street. This was caused by
tne terrain unfavorable to me, wnicn zave the enemy excellent
observetion and the sligntest movements were put under heavy
macnine gun and mortar fire; ablve all, the sharpsnooters wers
the most dangerous. Foreseeinz this on the day before, I gzave
the order to the lsader of the 3rd platoon, Ustuf. SIEBERT to
act on his own on the righthand side of the strest.

During my action on the lefthand side of tue strest I also
heard iloud pattle noises from the right side, though they later
quisted down.

I further heard strong battle noises from ths area of tne
Battalion Cotmand Post and to the west thersof.

On account of tnw precsding atbtack on my compeny and by
identification of lewd bsamk notses frem the neignbornood of
the STAVELOT railroad station on the preceding niznt I had to
countr on the main attack for the following day.

(Cotlenz statevmnt) . B
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As the telepnone oconmection with the Comanding Offiocér
wes interrupted, I did not know the gemeral situation. I was
very unsasy and awaited the next day with a heavy heart.

I therefore went, after nightfall with my messenger for
brisfing of tne situation and for a personal report to the
Komnandeur (Battalion Command post).

On the way there I passed Untersturmf. SIEBERT, platoon
leader of the 3rd platoon of my company. He reported that
he repulsed the enemy after heavy fignting and tnat he also
had some American prisoners of war snot. He did not state the
exaot number. I asked Ustuf. S8IEBERT why he had to shoot the
prisoners. He explained to me that his platoon consisted of
only nine men and he could not spare anybody to zuard prisoners.
Therefore, he had to bump off tne prisonsrs. As I recall his
words now, U/Sturmfr. SIEBERT said: 'The shirt was everywnere
too short; on the left they were raising hell, and because of
further enemy movements, I could not afford to do without a single
man. I had no one to guard tne prisoners.'

The next morning, as expected, the substantial stronger enemy

attack started from all sides with strong tank forces, in which I
was taken prisoner. iy

I have made this statement voluntarily and of my own will, wun-
influenced by foree, threats, or duress and uninfluenced by promises
of any kind.

I swear before God that the statements which I have made in
this deposition are true, and I am prepared to repeat theso under
oath before any court of justice.

/8/ Yenfred COBLENZ
88 Obersturmfuenrer
15.1IV. 1946
Sworn to and subsoribed before
me this 16th day of April 1946
at Schwaebisch Hall, Ger.

Raphael SHUMACKIR
Capt CMP"

(vhareupon Exnibit P=80=A was read in the German language.)

ITe COL. CRAWFORD: Will you mark this Exhibit F-£0B,
please’

("hereupon the documsnt refsrred to was marked Frosecution's
Sxhibit No. P=-B0-B by the raporter.)
LT. COL. CRAWFORD: Frosecution offers in evidencs a
pioture pnotograph signed by Manfred Coblenz as to Gustav Knittel.
This has been marked Frosecution's Exhibit P-80+B.

PRESIDENT: Any objection by the Defense?

DEFINSE COUNSEL: Is tnat offersd in evidence?

PRESTDENT: Yes.

w4

(Coblens Statement)
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DEFEMNSE COUNSEL: On behalf of the Defense, there is
no objection to the pioture affidavit or necessity for reading
the same. It is admitted that the photograph is that of the mcoused
Knittel.

PRESIDENTs There being mo objeotion, the exnibit of-

fered by the Proseoution is admitted in evidence and will be marlked

Exnibit P-80-B.

(‘Hharsupon the dooument referred to, having been previously
marked, was received in evidence as Prosecution's Exhibit No. P-80-B,
is attacned horeto and made a part of the record.)

LTs COL. CRAWFORD: You may inguire.

DEFENSE COUNSEL: On benalf of the Defenss, there is no
cross examination at this time.

FRESTDENT: Any questions by the Court? Apparently none.
The witness is excused.

LT. COL. CRAWFORD: If the Court please, the mext witmess
will take some time. It is now close to five o'clock.

PRESIDENT: Court will recess until 0830 tomorrow morning.

("hsreupon ths Court adjourned at 1650 hours until 0830 hours

the following day.)




CAMP DACHAU, GERMANY
115,6/1,1sp
1 June 1946.
MORNING ‘SESSION
(Whereupon the Court reconvened at 0830 hours. )
PRESIDENT: Court will come to order.
PROSECUTION: If the Court please, let the
record show that allmembers of the Court, all members
of the prosecution with the exception of Captain A
Shumacker who 1s absent on business of the prosecu-
tion, all members of the defense, all of the defendants
and reporter are present.
If the Court please, we have a new inter-
preter to be sworn this morning.
(Whereupon Frank Weil was sworn as Iinterpreter.)
Prosecution calls as its next
witness, Mrs. CGregoire.
REGINA GREGOIRE, called as a witness for the

prosecution being first duly sworn, testified through

an interpreter as follows:

DIREGT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (LT. COL. CRAWFORD)
Biake: Sove NAmes
Regina goire.
there do you live?
n Stavelot.
In what country is
Belgium.
What 1s your occupation?
Housewife.
Are you a_ Belglam eivilian?

(Gregoire - Direct)
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A Yes.

(*) Where were you on the 19th of December 19447

A In the house on the other side of ours in
the basement.

Q Was there anybody with you in that cellar?

Yes.

A
Q Who ?
A

There were 26 all in all.

Q Were there any members of your family
besides yourself in that cellar?

A My two children.

Q How old are they?

A They are now 6-1/2 and 3 years
respectively.

Q With respect to the route from Trok Ponts
to Stavelot which side of the street was this house
located on?

A On the right hand side,

Q And what part of Stavelot is the house
located?

In the upper part.

Vas that on the outskirts of Stavelot on
the way to Trds Ponts?

Yes.

What happene
December?

A Shortly before 9 o'clock a grenade fell
into the basement. Shortly .afterwards a second one
fell in and the Germans sliouted to us to come out.
I went out first and the two thildren and the others

(Gregoire - Direct)

T




followed me. As I came out there were Germans there
who told us we should come out of the basement. He

told me to see and look if everybody were present

which I did, and then he told me to go back into the

basement to have a look and see if anybody had remained
behind. I.told him that nobody was left. He sald one
of you shot at us, and I told him that nobody had.
He furthermore said that not all had come out, but
that three persons had come out before us, and I ;
told him that T had seen nothing. He told us to sit
down and he 3aild that the woman who spole German
should corme up to him together with her two children
which I d!d, and I saw one of the soldiers take his
revolver and shoot at the people, and from what T
could hear from the other side there was some shooting
with rifles.

Q Did you see any gun flashes as the soldien
shot into the people?

A No.

How many Germans were shooting

Two as far as I heard,
How far were you standing away from the
group at that time?
Two me ters.
) How long did the firing continue?
A Ten minutes.
Q After the firing ceased, did you hear any
scunds coming from -the.people?

A No.

How many people were in this group, MNrs.Gregoire?

(Gregoire - Direct)
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23.
How many men were in the group?
Two.
How many women?
Eight I believe.
Who made up the rest of the group?
Children and young girls.
Q After the firing stopped d1d you see the
bodies of these people at any time?
A Yes, on Friday when I passed through the
lower part of town, but only from some distance away.
Were they still at the same place where
they had been shot on the 19th?
A Ves.

% After the fil#ing was over, where did you go?

A I asked what was gzoing to become of me mmd

a soldler sald to me 1t would be better if I went
into a different cellar.

Q Where did you go then?

A Into a basement on the other side. We went
out of the first basement and then into a second
basement where we were asked in French and German
whether we had shot on the Germans.

Now, where there any lights in the cellar

you were asked these

PR ENT t a minute. I think there
is a question about interpreting.

INTERPRETER: Is it not true' that the woman
sald whether on not she was asked if there had b-en
any shooting and not whether they had shot st the
Germans.

(Gregoire - Direct)
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DR. LEILING: The other way around. You
transkbed they asked whether there was any shooting.
I think the woman said they were told someone shot at
them,

LT, COL. CRAWFORD: T will clear that point

up.

QUESTIONS BY PROSECUTION (LT. COL. CRAWFORD CONTD)

Q Mrs, Gregolre, when you were questioned in
the cellar, will you tell the Court just what was
sald to you?

A I was told, "You shot at us", and I said,
"None of us shot at you", and he said to me, "If you
don't tell the truth, you will be shot". "If you were
standing in front of me with a gun, I would still
insist on the same thing. None o us shot at you."
Q Were you then again interrogated in the
same manner?

A No.

Q In what language dld the person who interro-

gated you speak? :
The one who asked me this question? German.
Was there a light in this cellar re you
were questioned?
A Yes.

Q When vou left +

3 ecivilians had taken pla

The. Germans.
How many?

There v




A I couldn't say at that moment because 1t
was dark.

Q Did any of them come into the cellar with
you where the light was?

A Yes.

Q How many?.

A I couldn't say. There were two who had my
children and another one at a distance who was also
in the basement.

Q How were those soldlers dressed?

A I saw the German helmet but otherwise I

not pay very good attention,

Q Where did you spénd that night, Mrs. Gregoire?

In the bagsement of Massote.

How long did you remain In thet cellar?

From Tuesday night until Wednesday morning.

Then where did you go?

To the basement of Mr. Demarteau.

How long did you remain in that cellar?

Until Friday afternoon.
N

While you were in these various cellars were
there any Cerman soldiers present?

Ves.

can't say,
vou see anvy
who f'ireqd i

One of the mer basement of

(Gregoire - Direct
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Massote was alsoin the basement of Demarteau but
whether they shot at the group I don't know.

Q Did you talk to anyone about the incldent
of throwing the hand grenade in the cellar where you
were?

A Yes.

Q What was that conversation?

A He sald he had thrown a hand grenade into the
basement and the people had shouted.

Anything else?

And he had gotten a kick out of doing 1t.

Did you make any reference to the people
who had been shot?

A He said that it had been a pretty heap and
there would be one even prettier tomorrow morning.
I -said, "Well, T will be among those", and he laughed.

In Mr. Demarteau's cellar did you have a
conversation there with a German soldier?

A Yes.

Tell the Court about that conversation.

A Mr. Demarteau asked me to ask the Germans

whether any American prisoners had been taken. He
"We don't take prisoners". I said, "Vou kill

them?" and he d41d 1ike this (Tndicating).

the wlitness shakes her head in an affirmative
Q How were these soldliers dressed that you saw
in the vapious cellars after the 19th of December?

A In the basement,of Demarteau I saw one wh

had S§ here (Indicating) &nd Adolf Hitler here.

(aregoire - Direct)
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Q When you say S8 here, do you mean on the
collar of his uniform?

A I don't know whether or not it was the
collar. I know it was up here (Indicating).

Q Are you indicating the left lapel on the
left side of the uniform?

A I think so, but I am not sure.

Q Which arm was Adolf Hitler?

A I think on the left one.

Q Mrs. Gregoire, can you name -the persons who
were killed and who had been in the cellar with you
on the night of the 19th of December?

A Yes.

Q Will you hame them please?

A ¥r. and Mrs, Daisomont, thelr two children
Anna Naria and NMarie Therese, and the grandmother
VMadame Lecoq, Widow Jean Lecoq, her girl, Jeanne

Lecoq, Madame Rene Price, her three children, Yvonne,

Vlisette, and Paul, Widow Remy end her boy Jean, Mr.

and Mrs. Rouse Legaye, two girls, Jeanne and Alice
Legaye, and a small child Maria Legaye. I think that
is all.

Q Is that all that you can remember now,

Mrs. Gregoire?




" Take 116
June leB=l

O > O P O > O PO

A
Q
A

dress.

Did you see any German soldiers on the 18th of December?
Yes, forenoon.

Which direction were they going?

Toward Trois Ponts. J ‘

Were they riding or walking?

I saw & tank with American stars in the back.

What else did you notice about that tank?

Blots of paint were on it, as was nult@y with the Germans,

Then it was camouflaged like the Germans camouflaged their

Call it in that manner, yes.
How were the German soldiers that you saw dressed?
I saw them with German helmets, but I could not say about the

One person would say it's American, and another person would

say it's German.

Q

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

Did you notice anything about their headdress?

Ko. :

When did you first see the Germans on the 19th of December?
In the evening when we came out of the basement.

Do you know how those soldiers came back into Stavelot?
The Germans?

Yes.

Was that on Tuesday?

Yes.

They probably came from Trois Ponts.

What kind of vehicles were they riding?

I couldn't say. I didn't see it.

LT. COL. CRAWFORD: No further questions. You may inquire.

DEFENSE: Dr. Leiling.

(Gregoir:
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CROSS EXAMINATION

QUESTIONS BY DEFENSE (Dr. Leiling):

Q Did anything happen to you or your children?

A Yeos.

Q What happened to you?

A A bit of grenade in my leg.

Q Why did the German scldiers tell you to go to a different
basement?

A He told me it was better there.

Q@  Why do you think so?

A I don't know,

Q Did T understand you correotly when you said that the soldiers
eppeared to be looking for somebody?

A Yes, in the first basement.

) Do you know whether or not any people were upstairs in the
house to which the first basement belonged?

No.

A
Q You don't know?
A

No.

Q Why was Mr. Demarteasu interested to kmow whether or not

Americen prisoners had been taken?

T L T T —

A I don't know.

Q Did you, emong the Germen uniforms, slso see uniforms which,
up here, had a red color?

A No.

Q Are the stetements which you have made today the first state-
ments which you heve made during this triel?

LT. COL. CRAWFORD: May it please the Court, we object to that
question. It is irrelevent and immaterial how meny stetements the wite
ness has made.

PRESIDENT: Objection sustained.

185
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Q Did you, either on the 19th of December or on one of the
following days, see German tanks?
A Yes.,

Q How many?
A One. \
Q Do you know whether there was a great deal of street fighting
in Stavelot?
I don't know.
Didn't you hear the shooting?
Yes. v
Were those rifle shot s?
Yes.
Do you know from which direction those rifle shots cmme?
Wo.
Q Would one have the impression that there was noise in all
streets?
A Yes, there was some shooting everywhere.
DR. LEILING: No further questions.
DEFENSE: Dr. Wieland.

QUESTIONS BY DR. WIELAND:

Q Were the soldiers looking for shooting civilians?

LT. COL. CRAWFORD: May it plemse the Court, the question has been
asked --

DR. WIELAND: I withdraw the question.

Q Why did the people sit in the basement?

A It was better to go into the basement while shooting was going

DEFENSE: Nothing further from the Defense on crose exeminetion.
LT. COL.. CRAWFORD: No further questions by the Prosecution.
PRESIDENT: Any questiogs by the Court?

Apperently there ere none. The witnese is excused.

(Whereupon the witness was excused and withdrew.)

. +1086
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LT, COL. CRANFORD: The Prosecution calls as its next witness Jean
Elias,
JEAN ELIAS, called as a witness for the Prosecution, was sworn and
testified through an interpreter as follows:
DIRECT EXAMINATION
QUESTIONS BY PROSECUTION (Lt. Col. Crawford);

Q State your neme,

';Ioln Elies.

!l‘h’ex/u do you live?

At Trois Ponts.

Is that in Belgium?

Yes. L

What is your occupation?
Eleotrician.

Are you a Belgian citizen?
Yes.

Where were you on the 18th of December, 19LL?

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

In my house in Trois Ponts.
Q Did you see any German soldiers in the vicinity of your home
on that day?

A I sew the column go by.

Q In what direction were they going?
In the direction of La Gleize.
Whet time of day was that?
At noon.
How long did you remein at your home?
I steyed two days in my house.
Where did you go when you left your heme?
To Trois Ponts.
Where in Trois Popts did you go?

To the viaduct.

-+ 1087
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Q Will you desoribe this viaduct?
A The viaduct is composed of two reilway lines that separate,
and there are two bridges over them.
Q Does the railroad run over the street, or the street over the
railroad?
A ll’h- reilway goes over the roasd,
Did you find snything unusual at this viaduot?

Yes.

Q
A
Q What did you find?
A Fifteen civilians that had been killed.
Q Where were they with relation to the viaduct?
A There were ten on the street between Trois Ponts and Coo, and
there were two civilians that had been killed between the two bridges.
Did you exemine the bodies of any of these civilians?
Yes. ‘
From your examination, could Yyou see how they were killed?
They had bullets in their heads and in their bodies,
Could you identify the two bodies under the viaduct?
Yes. :
Who were they?

The two brothers Job.

55 and L9 years, respectively,

Did you observe any wounds on the Job brothers?

Yes.

Where were these wounds?

One of them had his face holed by a bullet,

What about the other one?

The ‘second had his face on the ground, full of blood.

Where did you go after discovering these bodies?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q How old were these two men?
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

I went back to my house.
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When was the n-xt’ time you left your house?
The 7th of January.
Where did you go then?
I left with the Amerioans,
And where did you go?
To recapture the village of Aisemont,
LT. COL. CRAWFORD: I would like the witness to step over to the
map, Prosecution Exhibit 3,
(Whereupon the witness went over to the msp.)
Q Point out Trois Ponts:.
(Whereupon the witness pointed on the map.)
Where is your home from Trois Ponts?
To the north.
Point it out on the mep.
(Wnereupon the witness pointed on the map.)
Where are the two viaducts you testified about?

(Whereupon the witness pointed on the map.)

Are there any similar viaducts in the vieinity of Trois Ponts?

A No.
Q Trace the route that you followed when you accompanied the
Americen infantry to Aisemont.
(Whereupon the witness traced a route on the map.)
Where did you oross the Ambleve River?
On the Stavelot road.
Is there a bridge indiceted in the vidnity of where you crossed?
Yes.
Did you cross on thet bridge?
No. I forded the streem,
Are there any buildings near that bridge?

No.

o » &6 P © b o » O

there any buildings within 200 or 250 meters of thet bridge?
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A No.
Q Did you find anything wnusual as you went on the way to
Aisemont?
A Yes.
What did you find?

Q
A 11 Americen parachutists who had been killed.
Q

Point out on the map, Prosecution Exhibit 3, the location of
those bodies,
(Whereupon the witness pointed on the map.)

Is there a chateau in the vicinity of where you found the

>

Yes.

How far from the bodies, and in what direction?
The castle is 300 meters west of the bodies.
And how far from the chatesu is the bridge?
600 meters.

Is the bridge north or south of the chateau?
North. ;
How far is that bridge from Stavelot?

600 meters.

600 meters west of Stavelot?

O > © > © » © PP O

North.

Q Calling your attention to the bridge that you have indiceted
that you crossed, how far is it from Stavelot to that bridge?

A 3 Kilometers.

Q What direction from Stavelot is the cheteau and the bridge
where you crossed the Ambleve River?

A Southwest.

LT. COL. CRAWFORD: Will the witness plesse take his seat,

(Whereupon the witness resumed the stend.)

1930
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LT. COL. CRAWFORD: May it please the Court, I would like the
record to show that the witness indicates a point spproximately three
to four hundred meters north of Trois Ponts as the location of his home 3
the location of the two viaduots as being east of Trois Ponts in the
vioinity of the intersection of the road from Stawvelot to Trois Ponts
and the road Trois Ponts to La Gleize; the looation of the bridge across
the Ambleve River as approximately 3 kilometers west of Stavelot; the
location of the chatesau as being 600 meters south of the bridge across
the Ambleve River; and a point approximately 300 meters east of the cha-
tesu as the location of the 11 bodies of American soldiers,

Q Can you describe the manner in which these bodies were lying
there?

A. 'l'h;y were almost all on their back.

Q How close together were they?

A There were two groups. There were six on the left of the
path, and there were five on the right.

Q How were these soldiers dressed?

A There remained on them their undershirts, their shorts, and
their socks.

Did you observe any wounds on those bodies?
Yes.

Where were these wounds?

On the body.

Where on the body?

More or less all over the body.

LT. COL. CRAWFORD: In order to straighten out the question of
translation, I would like to repeat one question.

Q How were these bodies dressed?

They had their field jeckets, their trousere, and their socks.

A
Q Will.you.describe, plemse, tha jackets?
A

Like yours here (indiceting interpreter).
BUVES
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Q

Wes it of material like the interpreter is wearing, or was

it some other material?

A
Q

Different material,

Was it the same color as the jacket the interpreter is wear-

Was it lighter or darker?

Lighter,
Are you familiar with American uniforms?

Yes.




What type of uniform were on those bodies?
Paratrooper clothing,

What nationality?

Aperican.

What else did you observe near those bodies?

Some cartridge cases, spent cartridges of 9 mm caliber,
How far from the bodies were these cartridge cases?
Four to five meters,

Did you find any graves near the chateaux?

Yes,

Were the graves marked?

Yes,

Will you describe the grave marker?

Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A
Q
A

They were graves of SS soldiers of the lst SS Regiment,
Adolf Hitler,

Of what were these grave markers made?

There was a wooden crosse

What was on the cross?

It was marked his name, his date of birth, his unit and
the date on which he died,

Q A11 right,.

LT. COL. CRAWFORD: I hand the reporter a document or
photograph and ask it to be marked for identification =s Prosecution
Exhibit number P-81 for identification.

(Whereupon the document referred to was marked Prosecution
Exhibit P=81 for identification by the reporter.)
QUESTIONS BY PROSECUTION: (LT, COL. CRAWFORD)

Q How far were these graves from the chateaux?

A Ten meterse

(Flias-direct) 1093




From your home could you see the chateau?
Yes,

How far 4s it from your home to the chateau?
One thousand meters.

Q From the 19th of December to the 7th of January did you
observe any German troops in the vicinity of the chateau?

A Yes.

Q I hand you a photograph which has been marked for
identification as Prosecution Exhibit P-81 and ask you to state
what that is?

A There is a cross,

Of what is that a photograph?

Q
A Of a grave.
Q

Do you know whether or not that is a photograph of the
grave about which you have been testifying about?
A Yes, it is.
Q Was this cross located in the vicinity or ten meters
from the chateau?

A Yes.

LT, COL. CRAWFORD: Prosecution offers in evidence
the photograph marked Prosecution Exhibit P-81 for identification
and ask that it be attached to the record and made a part thereof and
marked Prosecution Exhibit P-81,

LT, COL. DNINELL: The Defense objects to the introduction
of this evidence on the grounds that no proper foundation has been
laid for the photograph as such, We have no evidence as to who
took the plcture, what date and time it was taken or whether it
accurately represents what it is supposed to represent, We further
object on the ground that it has no relevanvy or probative value
because it does not necessarily ecommect any of the accused or any
of the organizations to which they belonged or any incident charged

in the charge sheet. 1094
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LT, COL., CRAWFORD; 1If it please the Court, the witness
testified that that is the photograph of the grave about which he
has testified. The photograph itself connects up one of the
organizations of which members are on trial here today.

LAW MEMBER: By the Court, Does that photograph show an

accurate representation of the grave as you saw it in Jamuary 19457

THE WITNESSs Yes.

PRESTDENTs Objection overruled, The exhibit offered
by the Prosecution is admitted in evidence and will be marked
Exhibit P-81.

(Whereupon the document referred to, having been previously
marked and identified was received in evidence as Prosecution
Exhibit P-81 and is attached hereto and made a part of the records)

‘LT. COL. CRAWFORD: The Prosecution requests permission
to read the inscription on the marker in the photograph.

PRESIDENTs Granted,

MR. WALTERS: Just one minute. If it please the Court,
one of my associates would like to make an objection to this reading.

DR, LEILINGs I would like to object to this reading
because it ought to be up to the Defense to impeach this witness
on the description of the picture.

LAW MEMBER: In that connection, Dr. Leiling, it can be
done on cross examination but the photograph has now been admitted
in evidence and any part of it or anything connected with it
can certainly be read the same as an affidavit or a statement,

DR, LEILING: But that deprives us of the chance of
impeaching the witness because if a description is given now in
Court, he just can repeat the description, whereas his personal
degeription would be the best test whether the picture is true or
not ime.

(Elias-direct)
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PRESIDENT: Does the Pr tion have any

subject?

LT, COL. CRAWFORD: May it please the Court, we have not
finished direct examination of this witness. The request was merely
to read the inscription on the exhibit that has been introduced
in evidence, If they desire to test the credibility of this
witness they will have an opportunity to do so on cross examination,

FRESIDENT: Proceed on those lines,

LT, COL. CRAWFORD: (Reading) “SS Rottenfuehrer Richard

Doebele, SS Panzer, Aufkt., ABT,,1LAH,
2,l, 19 , 20, 12, 19kk."
QUESTIONS BY PROSECUTION: (LT. COL. CRAWFORD)
Q Mr, Flias, on the day that you discovered the bodies of
the 11 Americans, did you observe any German artillery pieces?
A Yes.

Where were they?

Fifty meters from the chateau in a westerly direction.
What type of gun were they?

s

Are there any other buildings in the vicinity of the

Yes.

What is that?

The annex of the chateau.

Are there any other buildings near the chateau?

There are the stables.

LT, COL. CRAWFORD: You may cross examine,

DEFENSE COUNSEL: Dre Leiling will cross examine.
CROSS EXAMINATION

BY DEFENSE:(DR. LEILING)

Q Have you in one of the cases in which you saw the corpses
of the shooting, alse seen the actual shooting?

(Elias~cross)
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Yes.

In which case?

They were killed either by pistol or by machine pistol,
LW MEMEERs The witness did not understand the question.

Will you rephrase your question, Dy, Leiling?
QUESTIONS BY DEFENSE:(DR, LEILING)

Q

Were you present when either the civilians or the

Americans were shot?

A
Q

Have you already seen a great many of these crosses, such

as the one that is photographed here?

A

> B > O > O

Army

o P O P Y o

Yes,

Do you speak German?

No,

Consequently you were not able to read the cross, were you?
Yes. I saw the dates, didn't I?

Did you write the dates down at that time?

Noe

You said that together with the Americans, the 'American

ou captured Aisomont, is that correct?

Yes,

Were you wearing the American uniform at that time?
Yes,

Where did you get the American uniform?

LT, COL. CRAWFORD: May it please the Court, I do not

think there is any materiality to this question at all,

PRESIDENT: Objection is overruled,.

THE WITNESS: I got it from the Maquis,

QUESTIONS BY DEFENSE:(DR. LEILING)

Q
A

What is the Maguis?

It is the Army of the Residtance,

(Elias-cross)
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It is composed of Belgian civilians, is it not?

Yeso

DR, LEILINGs No further questions,

PRESIDENTs ' At this time the Court will recess until
1030 hours,

(Whereupon at 1000 hours the Court recessed.)




(Whereupon the Gourt reconvened at 1020 hours, )
FRESIDENT; Take seats. The court will come to order,
FROSECUTION: If the court Please, let the record show that

all members of the court, all members of the prosecution with the ex-

ception of Ceptain Shumacker, who ie absent on business of the Ppros-

ecution, all members of the defense, all of the defendante and the
reporter are present,
LT COL CEAWFCRD: My, Blias, please,
JEAN ELIAS, a witnese for the prosecution, resumed the stand and
testified through an interpreter as follows;
(Wbereupon the questions, enswers and other proceedings
were interpreted to the accused and German counsel.)
¢ LT COL CRAWFORD; kir, Elias, you are reminded thet you are
st111 under oath,
THL WITWESS: Yee.
DEFENSE COUNSEL; Wothing further from the defense,
FRESIDENT; Anything further from the Pprosecution?
LT COL CRAWFORD; Yes, sir,
REDIRECT  EXAMINATION
QUESTIONS BY LT COL CRAWFORD:
Q Mr. Elias, were you present at the taking of any photographs
of the grave of which you testified?
& Yes.
Who @188 waz present at that time?
The Captain and Mr, Wolfe.
Were you indicating Captain Byrne at the prosecution's table?
Yee, over there (pointing),
Q 4rs you familiar with the persone in the community, in the
vieinity of Trole Ponte who were members of the Marquis?
A Fo.
Do you know the nemes of the persons who wers members of the
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Marquie in the vieinity of Trois Ponts?
A No.
Q Why did you go with the Americans to the Village of Alsomont?
A For the same reason the Germans which had been encircled at
La Gleize had taken civilians to show them ithe road.

LT COL CRAWFORD: There is one question the prosecution
would 1ike to ask to clear up an erroneus translation during direct
examination.

PRESIDENT: Proceed.

Q Calling your attention to the 18 December, in what direction
wae the German column moving on that date?

A The column came from Stavelot, went through Troie Ponts up
in the directicn of La Glelze.

Q Mr, Elias, did anyone in the vicinity of Trois Ponts other
than yourself belong to the larquis?

A No.

Q Did any of the persons that you have testified as having
seen their bodies belong to the Marquis or to the resistance movement?

LT COL DWINELL: I object 8o that question unless the wltness
can be asked to state that definitely on his own knowledge.

LT COL CRAWFCRD:; Prosecution withdrawe the question,
QUESTIONS BY LT COL CRAWFOED (Cont'd):

Q You testified that you found the bodies of the brothers
Jobe. Did the brothers Jobs belong to the Marquis or to the resistance
movement?

LT CCL DWINELL: I object to that question on the grounds
that the witness—-

LT COL CRAWFORD; Let me complete the question.

QUESTIONS BY LT COL CRAWFCRD (Cont'd);

*} And we ask that you bage your answer as to whetker or not

it is of your own imowledge.

: 1100
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LT COL DWINELL: I object to that on the ground that the
witness har .estified that he knew of nobody that belonged tc the
Marquis. 4nd I also object to it on the ground that counsel is
apparently attempting to impress and impeach his witnees.

LAV MEMBER: Will you read the objection,

(W¥hereupon the reporter read the objection of defense
counsel, Lt Col Dwinell, as requested.)

LAV MEMBER: Why not ask the witness, "Do you imow of your
own knowledge whether these men belonged to the Marquist?"

LT COL CRAWFORD: We withdraw the former question and will
reframe it in line with the suggestion of the court.

QUESTIONS BY LT COL CRAWFORD (Cont'd):

Q Do you know of your own knowledge whether or not the brothers
Job belonged to the Marquis or to the resistance movement?

A No, they didn't belong to anything,

Q Do you know of your own k‘:nowledge whether or not the 13
persons vhose bodles you saw belonged to the resistance movement or
to the Marquis?

A No; they were, they belonged to an airborne company commanded
by officers.

Q Do you of yowr own knowledge know whether the 17 civilians
whose todies you saw were members of the Marquis or of the resistance
movement ?

A You wouldn't find any members of the Marquis between old
people and small children.

< How old were the persons whose bodies you saw?

A Two boye were 10 years, two women which had 81 and 82 years,
one women which had 67 years, & man and women of sgome 40 years, and
the Vernier in their 60s.

Q Of your own knowledge do you know whether any of those

persons belonged to the Marquie or to the resistance movement?

1102
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A Yo,
< You mean that they did not or you do not know?
A They wefe no part of it.

LT COL CRAWFCRD: No further questions.

DEFENSE COUNSEL: Dr, Rau,
RECROSS  EXAMINATION
QUESTIONS BY IR. RAU:
Q Wes it at all known who were members of the resistance
movement?
A Yes,
Q Were all members mede public or were they kept secret too?
PROSECUTION: If the court please, we object to that
questions; that is immaterial.
PRESIDENT: Objection overruled,
A They were which were held secret.
QUESTIONS BY DR. RAU (Cont'd):
Q Wag the viaduct put under artillery barrage?
A Tes.
Q Can you say anything about how long the bodies were laying
there dead before you first saw them?
A One dey.
Q Cen you exclude the possitility of these civilians being
killed by the artillery fire?
A there wes no artillery fire at that time.

Q you observe the viaduct at that time?

Could you see 1t?

Yes.

LAY MEMBER; Dr, Rau, we have to hear these guestions in
Tnglich,

Q What were the particular interests that you had that caused
11p2
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you 'to observe the viaduct continuously?

A Because I heard firing from over there,

Who was firing there?

The Americens.

Did the Germans shoot back?

No.

How come there wae any civilian population in the vicinity?
They were in the cellars. ¢

No, you were standing at the viaduct, I assume, weren't you?

> © > & > & + o

Four hundred meters from the viaduct.
Q Another question: Are you familiar with the uniforms of the
German parachutists?
A Fo.
DR. LEILING: FHow old are you?
THE WITNESS: 55 years.
IR, LEILING: Thank you,
DEFENSE COUNSEL: Nothing further on re-cross examination,
LT COL CRAWFORD: No further questions by the prosecution,
PRESIDENT: Any questions by the court? Apparently there
are none. The witness is excused.
(Whereupon the witnees wae excused and withdrew,)
LT COL CRAWFORD; Progecution calle as ite next witness Mr,
Harry Thon.
HARRY TEON, recalled as a witnees for the prosecution, testified
further as follows:
(Whereupon the questions, aneswers and other proceedings were
interpreted to theGerman counsel and to the accused.)
REDIRECT  EXAMINATION
QUESTIONS BY LT COL CRAWFORD:

Q Mr., Thon, you are reminded that you are still under oath?
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A Yes, sir.
Q Are you the seme Harry Thon that has heretofore testified
in this case?
A Tes, sir.
Q During the course of your aseignment as investigator at
IP $2 Schwabisch Hall, Germany, did you ever have occasion to interro-
gate one Gustav Knittel?
A 1 d14, sir,
Q He 18 one of the accused in the case now ir hearing before
thie court?
A He is, sir,
Cen you identify him?
Yes, sir. [ can,
Look at the defendants seated on your left and see if he ig
emong those present.
He is and he is wearing No, 31.
During the interrogation did Knittel make a statement?
Yee, eir, he made several statements.
Were any of those statements reduced to writing?
Yes; he made orel and written statements.
LT COL CRAWFCRD: I hand the reporter an instrument which
I asked to be marked Prosecution's Exhibit 82 for Identification.
(Whereupon the document referred to was marked Prosscution's
Ixhibit 82 for Identification.)
Q I hand you an instrument that has been marked for identifi-
cation as Prosecution's Exhibit 82, and ask you to state what thet is,

if you knowl

A This is the written statement of the accused Gustav Knittel

and it is signed by him.
Q Do you know whose handwriting that is?
A This is Enittel's handwriting.
L11lu4
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And whose signature eppeare thereon?!

It 1s Knittel's signature,

Wes that statement eworn?

No, sir, it was not.

Did Enittel make that stetement volunterily?
Yes, he did, eir,

Did you make any threats or promises to obtain that statement?

> & > £ > O F o

Yo, sir,

Q Did you use any harsh, cruel or inhumen treatment to obtain
that statement?

A o, sir,

Q Will you tell the court the circumstences under which that
statement was taken?

A Yee, sir, I can. Knittel was interrogated several times,
thet 18 I had talked with him, and he came out with thislutaeement
as a surprise to me as I didn't kmow enything about it. And it was
written by him without being dictated to him, although the first
paragraph he copied from one of the statements which I showed to him,
I think it was Peiper's and several others,

Q Did he deliver this statement to you?

A Yes, I took it away from him,

LT COL CRAWFORD: Prosecution offere in evidence the state-
ment thet has been identified by the witness and makked for identi-
fication as Prosecution's Exhibit 82, and asks that it be made a
of the reccrd and ettached thereto and marked Prosecution's Exhidbit 82.

T COL DWINELL:; In view of the fact that this is an u 23
statement the objections previously made will not be made to this

statement, ~

PRESIDENT: There being no objection the exhibit offered by

the prosecution is admitted in evidence and will be marked Exhibit P-82.
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(Whereupon the document having been previously marked and

identified was received in evidence as Prosecution's Hxhibit P=82,

and the same is attached hereto and made a part of this record.)

LT COL CRAWFORD: Prosecution offers in evidence exhidit
P-82-A, being & true and corrsct Englich translation of Prosecution's
Exhibit P-82.

DEFENSE COUNSEL: On behdlf of the defense there is no
objection,

FRESIDENT; There being no objection the exhibit offered by
the prosecution is admitted in evidence and will be marked Exhibit
P=82-4,

(Whereupon the document referred to above was received in
evidence and marked Prosecution's Exhibit P-82-A, and the same 1s
attached hereto and made & part of this record.)

LT COL CRAWFQRD:; Prosecution asks permission of the court
to read exhibit P-82-A,

PRESIDENT; Granted.

LT COL CRAWFORD:; And the witness to read Prosscution's
Exhidit P-82. L

(Whereupon Prosecution's Bxhibit P-B2-A was read as follows:

"I, Gustav Knittel, after being duly sworn meke the following
statement under oath:

Report about shooting of eight American prisonefs of war on
order of S8 Sturmbannf, Gustaev Knittel, Commender of the SS Pz 4 a L
(Lst Recon. Bn.: Trans, note) by two men 4./AA on the 2lst December
1944 in the afternoon.)

"Location - Edge of woods near single house located right near the
Ambleve Bridge 3 kilometers west of Stavelot.

"After I had received the report at the Command Post in the after-
noon of the 2lst December that the point of the enemy tank unit had been
knocked out which was coming from the direction of La Gleize on the
road to Stavelot and was advancing with 45 armored vehicles, I wgnted
to have a look at the place of the engagement. I was alone on foot and
without a weapon. Zven with the bridge I passed a single tiger of ours™
which was securing the rosd in front of five knocked out ememy tanksy
The commander reported to me that the complement of enemy tanks stood
behind the curve and three enemy Shermans in the first railroad Cuxmil
as security. Eight of our men ley as infantry protection on the roadbed.

11ub
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This, our own security, I estimated to be very weak in contrast to the
strong enemy tank concentration. The men were the drivers of the
vehicles standing in the road, and therewith the last reserve which I
had thrown in. Since I heard that the Paks (anti-tank guns) being in
position on the other rive bank of the Ambleve had elsc participated
in the knocking out operation I went to the firing positions. To my
greatest surprise:all were abandoned, the guns left alone., At the
singly situated house, I then saw the SS Oberstuf, Wagner, company
commander of the 4./AA, He reported to me the knocking out of the
enemy point and informed me about the present situation of the battle.

o s 4

"He reported"inemy with unknown foree poesibdly asdvancing in the
woods from Trois Ponts has cut off our road of retreat to Wanne,
There one of my SPW's has been knocked out, furthermore not a long time
ago & Volkswagon has been knocked out, driver dead." 1 was angby
about these losses and the terribdle situation and said, "How come the
damned AMI's get here - they have no business here. For the rest, we
are not responsidle for this sector - What have you thrown egainst it?"
Wagner replied, "I have taken the few men away from the Paks and ordered
them to reconnoitre. The drivers of the vehicle column, I couldn't
make go forward." Thereupon I said, "That is terribly little - How do
you judge the situation? I bhave to know if I have to relieve the
battalion or not. Where to do we take off?" Wagner - "I don't think
that there is anything left of my men," Zven with the houss SS Ober-
sturmfuehrer Leidreiter 3,/AA came alone limping with a sprained leg
out of the woods. I shouted wp, "What's the metter up there, Leldreiter?"
L., "Nothing to hear any more. ZIverybody seems to have taken off." At
this moment I see in front coming out of the woods, Americans in line
with steel helmets on., I shouted surprised, "God damn it, these are
AdItg", Leldreiter limped back into the woods and Vagner jumped with
me to the lower house wall for cover. After I was convinced at 300
meters that it must be prisoners who were led by two guards walking
behind them, I said to Wagner, "What are we going to do with them?
If we'lve got to take off, we can't take them along with us through
the woods - bump them off," As the prisoner grouw had approached to
100 meters, I asked the guard to find out if & new enemy unit had
appeared. "From which Division are they?" One of the guards replied
from about 30 meters distance whilst proceeding walking, 'We don't
know, they haven't stated anything yet - We don't know English." I
ordered the two men, "Bump them off." They led the prisoners in a
line behind the house in front of which I stood with SS Oberstuf
Wegner., I heard pistol shots after about five minutes which came in
my opinion from the place of the shooting. I was not an eye-witness.
As the two men came back I said to them, "You swine, that's not going
to bring you any luck."

"To Oberstuf, Leldreiter, came again out to the slope, I gave
the order, "T. ce compeny = J he

are not going et i novgh with your bus

Leidreiter could

of the enemy point, 3 additionzl men arrived e
enemy had been attacked from t! her side by other units of the
divieion which would clarify ¢ gitustion,

11 didn't know the two men who exescuted the shooting but they must
have been members of the é./.&-&.

W After I could assume that the situation there had cleared surprie-

o« 3207
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ingly fast by the intervention of the division, I went back to my
Command Post.

"I thought the military necessity of the shooting was established
ingofar as I myself was chained with the battalion to the fromt line.
Further, I felt considerably endangsred from the rear by a strong
superior tank unit and cut off by an enemy unknown in strefgth from
the rear flank in an unsurveysble wooded area through which the only
way of retreat led. I had absolutely no more reserves.

"I admit that besides this mein reason for the ehooting, the
motive of revenge for the cunning shooting of the SPW crew in the
woods shortly before played a subordinate part.

"Furthermore, the death of my bravest Unterfuehrer who had to be

killed in such & silly way ag driver of a Volkswagen moved me spirit-
ually,

"EQSTSCRIFT:

"The sentence after the shooting addressed to the two men in
the deposition: '"You swine, that's not going to bring you any luck,"

wag uttered by me because I saw them showing to each other golden
rings, taken from the Americen prisomers,

Gustav KNITTEL
SS Sturmbannfuehrer."

(Statement KWITTEL)




SuflsBart. (Whereupon Prosecution's Exhibit P-82 was read to the Court in the
# 19 German 1 by an int )

1, 6. 1. HRECROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE: (Lt Col DWINELL).
Q I notice that this which is P on's

Exhibit P-82 is undated ~ can you tell me when was that statement
talen ?

A I don't remember the date - No sir I don't.
Q Do you remember the month ?
A I believe it was in April but I am not certain, but it
was shortly after we arrived at Schwabisch Hall.
DEFENSE: No further questions
PROSECUTION: No redirect.
PRESIDENTs There appear to be no more questions. The witness
is excused.
(Whereupon the witness was excused and resumed his seat at the
Prosecution table).
PROSECUTION: The Prosecution calls as its next witness
Heinz Ziwmmer.

HEINZ ZDMMER, a witness for the Prosecution was sworn and
testified through an interpreter as follows:
DIRECT EXAMINATIONS
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Lt Col CRAWFORD).
Q State your name ?
A Heinz Zimmer.

Q What rank did you hold from 16 December 194k until 13 January

SS Sturmmann - Private First Class.
What was your organization at that time ?
6th SS Panzer Regiment, LSSAH.
Who was your Commanding Officer ?
A Obers turmfuehrer Junker
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Who was your Company Commander ?
Obersturmfushrer Junker.

Who was your Platoon commander 7

2nd Lt Asmssen, at the time. y

Do you know obersturmfushrer Sternebeck ?
Yes sir, he was my Tank commander. v

On what date did the 6th 88 Panzer Regiment lsave the assembly

December 15th 1

Where did you stop on 18 December ?
Outside of Stavelot.

What time of day did you make this stop ?
From the 17th to 18th December.

What time during the day ?

It was in the evening. '

A
Q
A
Q
A
Q
A
Q

Where did you go after the company had stopped - had halted ?
A I received an order to send a Reconnaissance patrol into
Stavelot from Hauptscharfuehrer Tonk to see whether there was a Gas
dump located in Stavelot.
Q Who went with you ?
A Hauptscharfuehrer (Master Sergeant) Tonk, one Tech/Sergeant,
and one other Master Sergeant.
Where did you go in Stavelot ?
We were supposed to look up an American Gas dump .
Did you find one ?
No.
What did you do while you were there ?
We moved back about 300 yards then we reached a house there
and Master Sergeant Tonk entered that house.
Q Would you know Master Sergeant Tonk if you saw him again ?
A Yes
Q Look at the defendants seated at your left and see if he is
pieunt there ? 1 110
(Zimmer—direct)




Yes.

What number is he wearing ?

Number 68.
PRESIDENT: Will number 68 stand up ?
(Whereupon the accused arose)
PRESIDENT: 8it down.
Q What happened while you were there at this house ?
A laster Sergeant Tonk went into the house and afterwards
I heard two pistol shots coming out from the house.
When did you next see Tonk ?
When he came out of the house.
How long had he been gone ?
About five minutes.
Was he carrying anything when he came out of the house ?
Yes - Fruit.
Did anyone go into the house with Tonk ?
No. ‘

After Tonk came out of the house with the Fruit what did

» 8 o6 > 06> 0 » o » o

After he came out with the fruit we ate some fruit out
there and smoked a cigaret.
Then where did you go ?
We went back to the c.f.
What happened at the C.P. 7
Master Sergeant Tonk reported back in and reported also that
he had executed the order but did not find any gas. Then I heard Tonk
say that he had brought some fruit along and that two civilians had
to kick the bucket.
Q Did you connect that statement with any particular incident "
A Well, I believed from that, that those two civilians in the
house had been shot.
(Zimmer—direct) C114%




Q Zimmer, can you desoribe this house ? this house that
Master Sergeant Tonk entered 7 :

A Yes.

Q Will you do‘so ?

A Yes, It was a light house with a gable on the roof: three
small windows on the right side next to the entrance, and a big
window on the left side.

PROSECUTIONs (Lt Col CRAWFORD)s I hand the reporter
a photogreph and ask that it be marked Prosecution's Exhibit P-83
for identification.
(Whereupon the document referred to was marked Prosecution's BExhibit
P-83 for identification by the Reporter.)
QUESTIONS BY PROSECUTION(Lt Col.CRAWFORD)

Q Is that the house?(showing the witness the said Picture)

A Yes that is the house.

Q I am holding in my hand the photograph which has been

marked for identification as Prosecution's Exhibit P-83 - what is that ?

DEFENSEs (Lt Col DWINELL) I object. It is not in evidence
yet and I object to the witness testifying from the picture until it
is admitted.

LAW MEMBER: He can do that to refresh his memory.

PRESIDPNT: Objection over-ruled.

A That is the house that Master Sergeant Tonk entered.

Q Is that picture a fair representation of the house as you
found it ?

A Yes.

PROSECUTION: (Lt Col CRAWFORD). The Prosecution offers in
evidence as Prosecution's Exhibit P-83, the said picture and request
that it be marked Prosecution's Exhibit P-83 and made a part of the
Record.

DEFENSE: (Lt Col DWINELL). I object. Counsel has failed to
properly show that this picture is an accurate portrayal of the
(Zimmer- direct) 1112
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#119  physical conditions that existed at the time of the incident testified
1. 6. 5 to.
PROSECUTIONs (Lt Col CRAWFORD), I will qualify the witness
then.
QUESTIONS BY PROSECUTION:(Lt Col CRAWFORD).
Q Zimmer, did you during the wonth of March 1946 visit this
house which Tonk entered and retumed from with the fruit ?
Yes.

At that time were any photographs taken of the house ?

Who directed the American captain to the house ?
I took the American Captain to the house.

[y
Q
A Yos
Q
A
Q

Was the house in approximately the same condition as it was
on 18 December 194 ? =

Then the house was sti1l undamaged.

You mean on the 18th December 194k it was still undamaged ?

Yes.

What damage is on the house to-day ?
Damage to the rvof - the roof is shot and the house so to

speak is all destroyed.

PROSECUTIONs (Lt Col ELLIS) I object , if the Court please,
to the Defense Counsel speaking to the witness while he is on the stand.

DEFENSE: (Mr Walter) . All the Deferse Counsel said was "Will
you speak louder'so we can hear it all.

IAW MRMBER: “hat has happened before. There should be no
utterances from the bench - I mean the Defense table except on cross=—
examination. The witness will speak louder.

QUESTIONS BY PROSECUTION: (It Col CRAWFORD).

Q Is that picture which has been marked Prosecution's Exhibit
P-83 for identification, a fair representation of the house as you found
it during March 1946 2

A Yes. lll 3
(Zimmer- direct)
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# 19 Q  Are there any substantial changes in the house, other than
1e 6. 6. the damage which you have just described, from the time you saw it
on 18 December 194} until you saw it the next time in March 1946 ?
A I never was inside the lwul.o proper. ’

Q Does it appear to be the same from the outside ?
A Yes.

(Zimmer—direct)




1T, COLONEL GRAWFORD) Prosscutien renews its offers

LT. COIONEL DWINELL: Defense renews its objection on
the grounds previously stated and further states that the
condition of the house in March has no relevancy to the issues
here befare the Courte

IAW MEMBERs The objection is overruled, but the
Court will take note of the fact that the photograph was takem
in March of 1946 and that it does not represent the true
condition of the house as it was in December and January of
194k and 1945,

PRESIDENT: The exhibit offered by the Prosecution
is admitted in evidence and will be marked Exhibit WP=83%,

(Whereupon the documsnt in question, having been
previously marked and identified was received in evidence
as Prosscutionts Rxhibit "PB3" and is attached hereto and
made a part of the records)

LTe COIONEL CRAWFORD: You may inquiree

CROSS EXAMINATION
QUESTIONS BY DEFENSE(Mre Walters)s
Q Z2immer, you didn't go into this house too?
A I didntt understand the questione

Q You didn't go into the house when you say Tonk went

A Noy I didn't go ine

Q Where were you dwing the time that you alleged

Tonk was in there?

A We were at the side of the houses

Q Now, as you face the house were you on the right side
or on the left side?

A Left ud..‘

Q Did Tonk enter the house through a door?

A Yes,

Zimmer - Cross 1115
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Q
incident?
A

> O

2
© > p O » O

A
Q
A
Q

takdng or

Z2immer - Cross

Which door?
ﬂu-hdnivhﬂyoummhthpucwg.
What bocame of the other two soldiers that were with

They were outside the door together with mee
On the left hand side of the house or in front of the

The left side of the houses

How long was Tonk in the house?

About five minutess '

And were you close to the howse all the time?
Yes, §

Did you at any time go into the house during the

Noe

Did you see any oivilians in the house?

Noe ’

Did you see any inside the house?

I didn*t see anything, noe '

Did you see sy civilians on the street after you
or came back from the gas n_ution!

No, I didn'{ see any oi.f.hnro

As I understand you, then Tonk went into the houss
that correct?

Yese

And this house was located in enemy territory, was it

Well, maybe yes. That might be right, I don't know,
Well, hadn't you just taken Stavelot?
I didn't understand the question,
Weren't you in combat at the time with your umnit,
trying to take Stavelot?

1116




A No.
Q  Hadn®t Stavelot been in enewy territory immediately
preceding the incident?
A Yes, ;
Q  Now, what became of the fruit?
A That was carried back to the CePe Master Sergeant
Tonk oarried it back to the CePe
Q And, I believe you testified under direct examination
that Tonk reported the incident to someone, is that correct?
A Yese '
Where were you whem Tonk made the alleged report?
In the room next doors
How big a room was that?

3 x 3 square,

Q And what part of the room were you standing in when

you heard the alleged report?

A In the anterooms v

Q I repeat the question for his responses, In what
part of the room were you standing when you claim you heard the
report?

A Right next to ths doors The door was here and I was
standing right next to ite

MR, WALTERS: Will the reporter read that back?

(Whereupon the reporter read the last answer by the
witnessa)

Q De you remember, Zimmer, being interrogated by
Captain Narvid and myself in the Defense offices a few weeks
ago before the trial started?

PROSECUTIONs If the Court please, we object to that as being
irrelevant and immaterisls It has no bearing on the issues of

the guilt ar innocence of Tonks

Zimmer = Cross 1147
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MRe WALTERS: Why, obviously, yowr Honer, I am going to
attack the aredidility of the witnesse

PRESIDENT: The objection is overruleds

MRe WALTERS: Ask him the answer to my question,

WITNESS: I didn't understand the questions

MRe WALTERS: Read the question back, reporters

(Whereupon the reporter read the last questions)

A Yese

Q  And didn't you tell us that evening that you s tood
in the middle of this rcom?

A I don't know that any moree

Q You didn*t say you didn't say tlt, then?
A Yese
Q And didn't you tell us that the door was closed
between the room where you were standing and the other room?
A Yese
Q And didn't you tell us that you were not standing any-
where near the partition between that room and the adjoining
room?
4 I don®t imow tint eny mores
And then you didn't say you didn®t say that to us too?
I didn*t understand that question clearlys
Q Your previous answer was you didn't remamber telling
us that you didn't stand close to the partition?
A Yes, that is righte
Q Then % is possible that you did tell Captain Narvid
and myself that evening that you didn't stand near the partition?
A Yese
Q And didn't you tell us that the voices in the next
room were vary low and you couldn®t hear them?

A Yesa
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Did Tonk have a pistol on him when he went into the

Yes, he had a pistols

Where was it on his body?

I can't saye ,

Was it in his hand?

Well, we usually wc;ro the pistol holster on the pistol

And the pistol was in the pistol holster, was it not?
I don't know thate
Did he have the pistol on him when he cams out of the

Yesq

And, was it in the holster?

Did you hear any screams or moans from the inside of

the hous

’
A
Q
A At a side, yes,
Q
A

Nos

Q You didn't go into the house, them?

PROSECUTION. We object to thate He asked that three timess

MR. WALTERS: I am going to follow it up with another
question right now.

PRESTDENT: Objection overruleds

Q And youmy you saw no civilians in the house, is that
right?

A That 15 righte

Q And there were no screams or moans from anyone in the

A Noe

Q And you didn't hear the voices in the next room when
you claimed there was 2 report made of the incident, you just
said that, didn't you?

1143
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A Tt was in the C.Pe?
Q !u‘l“ ;
A !u.'
Q  What time of night was it whenyou were at the house
where you olaimed Tonk got the fruit?
It was in the evening. )
How late in the evening?
9800 or 103100 otolocks :
It was ‘dark, was it not?
Yes, it was darke :
Were there any lights in the house?

Any lights in the strect?

I didn't see my, nos

Who were the other two men?

That was one tech sergeant ‘nnd one master sergeante
You kmow who they were?

No, T don't know thate

A
Q
A
Q
A
Q
A I didn't see that, nos
Q
A
Q
A
Q
A
Q

What becams of the fruit after Tonk took it beck to the
position?

A I don't know t.h;t.

Q Was any of it eaten by any of you at the time it was
brought out?

A Yes, outside the door — outside the front of the doors

Q Did the other two soldiers that were with you make
eny comment relative to the two shots you claim you heard?

A No.

Q Did you talk with Tonk on the way back?

A Noe

MR, WALT®ESg Thatts all,




DEFENSE: Questions by Dre Pfisters
PROSECUTIDNs If the Court please, Dr. Pfister represents
Msnfred Coblens, Sickel mnd Rumpf and as Victor Junker, commanding

officer of the 6th was the ding officer of Tonk,
I do not see the connection of Dre Pfister cross examining
this witness.

DRe PFISTER: Coblenz's company was fighting near Stavelot
that verysames days It is very hard to determine what special
orders for combat had been given and for that reason I consider
it necessary to put the quastions to this witness and I should
1like to add that in combat it is, of course, always difficult
to keep the individual companies separate, m that an intere
mingling might be possibles

PRESIDENT: Objection overruleds
QUESTIONS EY IR. PFISTER:

Q Did I wnderstand you to state that you stopped outside

of Stavelot on the 18th Decembar?

A Yeose

Was that with the 6th Company?

Yes, with the 6th and Tth Companiese

And in what direction outside of Stavelot did you stop?
Weste g
What were your orders for combat?

We were to locate sn Ameriocan gas dumpe

Could you observe severe fighting?

I didn't see amy,

'll; that on the 18th?

Yese

o » L > O > O > L > P

Were you able to observe more severe combat on the 19th?

PROSECUTION: I object to that question, may it please the
Courte That matter was not gone intos This witness is testifying
only sbout the 18th, not about the 19the

Zimmer - Cross 1121




PRESIDENT: Objection sustaineds

Q wr;umuu-weivimuub- civilians g
standing around the streets on the 18th?

A No, I didn't obnryo anything in particulars

DEFENSE: Wothing furthere

MR, WALTERS: May it please the Court, may I ask one
furtler question?

PRESTDENT: fu.

MR, WALTERS: 2immer, you were not on friemdly terms
with Tonk, were you?

A Well, I h;ro known Tonk and I didn't have mything in
particular to do with hime

Q Isn?t it true that you and Tonk were in a unit where
he oriticized you for wearing dirty uniforms when you were an
orderly?

A : No, I can't say thate

Q And isntt it true that at the time you resented very
much Tonk oriticizing you for having a dirty uniform?

A I didn't kmow anything about Tonk oriticising mee

MR, WALTERS: That's all,

EXAMINATION EY THE COURT

QUESTIONS BY IA W MEMBER:

Q When you heard Tonk talk about the civilians at the

time he gave his report, you said you were in the anteroom near

the doore Was that door opemn?

A No, it was closeds
PRESTDENT: Witness excuseds "
(Whereupon the witness was excused and withdrew,)
PROSECUTION: If the Court please, a question has been
raised by the Belgian witnesses who have already testified, as
to whether or not they can come into the courtroom and observe

the proceedingse We do not intend to send any of these Belgians
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’ home, that is, any more of them until they have all testifiad,

and of course theyare anxious to obnryc the proceedings, those

who have completed their testimony.

DEFENSE: My it plsase the Court, I rather think it would
be the part of wiadom to keep them, or request that they be kept
oute After thay have testifisd they can go out and tell what
transpired in the Court and we mighit as well admit all of them
in from the beginning if we followed that proceduree

PRESIDENTs The Belgian witnesses will be excluded as
spectatorse

DRe LEERe In that case, I should like to ask the Court
whether one such witness is presentsy

IAW MEMBFERs It had been the policy of the Courts held here
in former cases to permit witnesses to coms into the courtroom
after they had testifieds The fact that one Belgian witness
is in the court at thepresent time as the Court can see, is not
the fault of the Courte All such witnesses will be excluded in
the futures

PRESIDENTs Cowrt will adjown until 0830 Monday.

(Whsreupon the Court at 1200 hours adjourned until
0830 3 June 19L6s)
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

1 5 assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, depose and state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the

Hans HENNECKE
taken on .13 March 1946 at Schwiihisch Hall, Germany,
Hators WILLIAM R, PERL, 1st Lt., M.I.
cominting of lg Sibegesy into English.

1, the deponent, further state that T speak German and English fluently and am fully qualified s an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications:

Sworn and subscribed to before me this - 2 day of

at Schwiibisch Hall, Germany.

3 A’) ﬁ Z /. .
‘ “rimes Branch, y{FET ; F?7/gﬁ
Cafh . BY4F- ),

aen




I am adding the following to the statements which I
have made so fars

l. On the 18th December 1944 I drove with wy tank
the village of STAVELOT approximately between 9 and 10 o'clock in
the morning. Iy tank had the number 101, This means lst Company,
lst vehicle because it was the tank of the Company Commender Ober-
sturmfuehrer IREMSER, KRE t hirself had been wounded immediately
before the incident: scribed herein and I had taken over the
company and at the re time I had taken over his tank,

At this time, the crew of my tenk consisted of Rottenfuehrer
M (Uriver), Sturimenn Willy GELFERT (redio-man), Rottenfuehrer
FHRHARD (Gunner) and Rottenfuehrer KNCERRINGER (assistant gunner),

When I reached the spot which is marked with
sketch No.l which I have mede and attached to th statement,

tenk was travelling very slowly at walking pace. had been driving
all the time through the village at walking pace because the road
was rather nerrow, aking of walking pace, I mean g speed of

not more than 3 kilometers per hour,

At this time I was standing in the turret of the tank. The
turret was open and I was locking at the road. On each side of
the road stood, on the places marked Nos. 6 and 7, approximately
L to 5 women and they were looking at the tanks as they drove by.
Suddenly and without having received an order, radio-man Sturmmann
Willy GELFERT started firing with the radic-man's machine gun at
the women who were standing on the right of the street approximate-
ly 20 meters away.

He first fired to the right approximately 3 short bursts.Two
women on the right side ran into the doorway of a house, and two or
three more were hit and collapsed. Those bursts to the right side were
fired in short sequence, Altogether I estimate no ucre than 20 shots
were fired to the right side. All this happened rather fast and even
if I would have wanted, I would not have been able to prevent any of
these bursts fired to the right side.

Then - again without my orders GELFERT turned the machine gun
to the left and opened fire at the women cn the left side, I would
have been able to forbid him this shooting to the left because between
the stopping of the firing to the right side and the beginning of the
shots to the left, approximately five seconds passed. According to
uy recollection it was not more than § seconds, but it might have
been a little longer because the radio-man's machine sun is handled
in such a way that it has to be aimed through the cptical glass which
has a scale and the changing of the cupcla from the right to the left,
and new aiming tekes probably at least 5 seconds.

%hen I stated just now that I had been in a position to
forbid Sturmmann GELFERT from shooting to the left, I meant by that
only that I would have had the technical possibility because there was




Due which I kr 1 be followed ir
this campaign an order forbidding this
although it would have 3 S Of course I could

have uted to ( e Fire" as soon he started firing to the
right, However, this would have meant to act against the order

which had been issued by Obersturmfuehrer KREMSER in front of
assembled company, This order essentially stated that no PT!

war should be made, and that in the spirit of the old fighting Waffen £
panic end terror should be spread amonget the ene as well as amongst
the civilian population.

For this reason and because Obersturmfuehrer IRELSER had
expressly stated that this order was a Regimental order s I omitted
to shout "Cease Fire" to Sturmmann GELFERT,

If I would have shouted to G ERT "Cease Fire", he would
doubtless have stopped firing, but my crew would not have understood
why I could forbid something to them that had been ordered to them
from higher up,

GELFERT shot to the left approximately 3-4 bursts egain alto-
gether approximately 20 rounds, lere too I saw how two or three
women collapsed having been hit. All the two or three had obviou sly
been hit in the chest because they collapsed in this way which is
typical in the case of shots in the chest, namely, forward with the
Same motion which is shown by people who have been hit in the chest,
Also on the left side approxinately 2 women succeeded in escaping
into a house, I can remember distinctly the scenes @ ibed, but I
cannot remeuber to have seen how women were running from the right
side to the left side, and I also cannot remember to have seen a child
either to the left or right. I am certain I did not see a child because
I like children and in this case would have shouted to GELFERT "Cease
Fire" and thus would have saved the child in spiteof the punishment
which would have been certain for me,

During the whole scene described herein, my tank travelled
alowly on, as I said before, at a speed of approximately 3 kilome ters
an hour at the mosts The women who had been standing on the left side
stood there too, obviocusly out of curiocsity. They had made neither
friendly nor hostile remarks, nor had they underteken any hostile
actions, but all of these women were just out of curiosity looking at
the tanks as they passed by.

"e continued without stopping, also after this I never
spoke about this incident to GELFERT, Upon the objection that the
crew of a tank is not allowed to shoot unless its commander orders
"Feuer Frei"(Fire Free), I state that I had taken over this tank only
a few minutes before and that obviously Obersturmfuehrer KREISER had
given the "Feuer Frei" to the weapons, I concluded this from the fact
that GELFERT shot without my having issued the order "Feuer Frei",

For a better understanding of this incident described by me,
I have made a drawing which I have marked T, and attach this to my
statement, On this drewing the legend is: N

1, ly tank

24 Row of houses to the left

3¢ Row of houses to the right

L, Bridge

Se Single house at which I took over KREMSER's tank




wemen on the right side

women on the left side

travelling in front of me and which v just
about to turn the corner.

tank behind me following me at a distance of
about 10 meters

tank in fr of me travelled Unterscharfuehrer MiYE
as its commander. Already before this 6 to 7 tanks of my company had passed
the village.

As almest 15 months have passed since this incident happened,
it is of course possible that I camnot r ber all the particulars as far
as one or the other local (geogrephical) details is concerned, H
8till see distinctly before my eyes the road and the collaj
t right and to the left as I cribed the incident, and I also remember
with certainty that I did not i e the order r this woting, and also
that the shooting to the right happened so fast that I could not have
prevented it and that I did not prevent the following chooting to the left only
because I myself was under arders,

2. On the 22nd or 23rd of December 1944, I was ordered in
LA GIEIZE by Obersturmbannfuehrer EIFER to order Obersturmfuehrer RUMT
to have American priscners of war shot by members of RULTF's company.

At this time I was at my CuF. I believe it must have been
approximately at noon in the same basement, but in another room in the
basement the C.F, of the 1st Bn was located, I heard somebody in a loud
voice call from the other C.F. "RUMIF, RUMPF", I shouted back, "RUMFF is
not here" but I supposed that the one who called believed that RUMF was
in my C. P, I went over into the room of the Bn C.FP. es I thought that I
could not simply shout to the other room because I knew that the regimental
commander Obersturmbannfuehrer FEIFER was in the other room. I do not know
any more whether the one who shouted before was IEIFER, In the room of the
Bn C.FPe the following named persons were resent; Obersturmbannfuehrer
IEIFER, Sturmbannfuehrer HUETSCHKE, and Unters turmfuehrer Rolf HEISER who
at this time was the Adjutant of the 1st Battalion, Furthermore, the
Administrative Officer of the 1st Bn Untersturafuehrer STEININGKR, Ober=-
sturnfuehrer BUCHHEIM, Communications Officer of the 1st Bn, and possibly
one or two other persons whom I cannot recall.

Obers turmbannfuebrer FEIFER said to me at once when I
enterec the room, "Run after RUNMIF and tell him that he should send an
execution detail for the shooting of FW's", I asked then "Where should
this execution detail report ?" Instead of FEIFER to whom I had addressed
my question, PUNTSCHKE answered ( I cen still remember distinctly the words
he used) - he said; "Over there to you - my den is already crowded enough",

After that, I ran out of the house to reach RUMFF who had left
shortly before., I met RUMFF apmroximately 10 meters in front of the house,
and told him that on FEIFER's orders he should send an execution detail
for the shooting of Pi's, and I also told him that this execution detail
should report to me, Obersturmbannfuehrer PRIFER as well as I, spoke simply
about "Hi's", and I did not mention expressly "American Fi's" because we
were fighting at this time only Americans, and it was clear by the word
*MNi'a" that only Americen "FW's" couldbe meant,

After 1 had passed this order to RUMFF, I returned to Ober=-
sturmbannfuehrer FEIMER and reported to him that I had executed his order,
1 cannot recall any more with which words I did this, On the occasion Unter=

EX L5 b
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s turmf R 1 to teh for the same shooting an execu-
tion 4 my an I 2 too I can remember the exact
words. Untersturmfu » HEISER told me "Hein, you id tch one
detail « one non=com and & few men for this shooting

nickname by which I am called by my friends,

The order just described, namely, that I toc had to dis
men for the shooting of Hi's was issued to me by Unte
REISER shortly after I had reported to Obers turmbannfuehrer
I had passed his orders on to RUWPF, When I was just about to leave
this room (Bn C.P,) I had to pi the Adjutant (Untersturafuehrer REISER)
who was sitting at a table near > entrance, It was at this moment,when
sed the table which stood at the entrance, that REISER issued to me
described order,
I returned then to my C.FP, and sent a n nger, possibly Rott-
enfuehrer Willy BAHNES to Unterscharfuehrer DRECE R with the order
to have DRECHSIER report to me immediately with some men. I cannot recall
any more whether I gave the word already to the messanger for what
purpose I needed these men,

After five minutes at the n s firstly is execution detail
arrived which had been sent by Obersturmfuehrer « Only a non-com
of the 9th Fz Pioneer Company entered my room. He reported that he
came with his execution detail on orders of Obersturnfuehrer RUMPF,

This non-com reported, and he also mentioned his name, When
interrogated I have been asked if I can remember his name but firstly
I could not remember it, lLater on, four names were mentioned to me, and
I have been asked whether this non-com of the 9th Pz Pioneer Co. had
mentioned any of these names, Of the four nemes mentioned to me by the
interrogation officer, the name MAUTHE struck me, and without being
able to state it with certainty, I believe that the non-com of the 9th
Iz Pioneer mentioned this name. This non-com had = I would call ~French
features, dark hair, strong eye-brows, and & longish face, 8 complex-
ion was light, Yesterday I was confronted by a German soldier and his
name was not mentioned, and I can state with almost full certainty that
this solaier was the non- com of the 9th Fanzer FPioneer Company who
reporte d to me with his execution detail in LA GIEIZE, In case I
should be misteken in the perscn - but I do not assume this at all-
there would have to exist a strong similarity because the man brought
to me looked exactly like the non-com of the $th Fanzer Fioneer Co. who
at this time reported to me, This man, when I was confronted with him,
gave his name and rank as SS Unterscharfuehrer Erich LAUTE,

I hed this non-com waiting in ny room and went over to the
CeFe of the 1lst Bn. In doing this, I saw on the stair-case three or
four men waiting who had come with this non-com of the 9th Pioneer
C ompany. I still remember that they stood up when they saw me,

In the Bn C.FP. Untersturnfuehrer REISER wes sitting at the
same teble at the entrance, but Obersturmbannfuehrer SEIFER and Sturm-
bannfuehrer PETSCHIE werenot present any more, At this time I asked
REISER, "Vaeterchen, the execution detail of the 9th Company is here =
where should I send it ?" REISER answersd, "To DIEFENTHAL", I asked,
"¥here is DIEFENTHAL ?" Unters turmfuebrer REISER said "I do not know-
send them to FEIPER's C.P. GRUHLE will know where DIEFENTHAL is ",
"Vaeterchen" is REISER's nickname,

I can remember distinctly this conversation which I have repeated

EX £ 24
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he

this, the men from

A few minutes later Unterscharfuehrer DRECHSLER came into my
room, He too had men on en exccution deta ting outside, I told
him that for the purpose of shooting prisoners of war he kad to re
with his men to Hauptsturmfuchrer DIEFEN 4y @nc L
the whereabouts of DIEFENTHAL at FEIFER's C.P. D
PEIIER's C.F, was and therefore, I
gcharfuehrer Helmut FIDUN with DRECHSLE
previous to his leaving, had Rottenfuehrer
pistols Then FIDUN left with DRECHSLER and with DF I
remember any mor at this time besid ER belonged
ting detail of my compsny,
After half an hour to three-quarters of an hour,
ughrer Helmut PIDUN returned and said "We shot a lot of p
I nber with absolute certeinty whether these were the exact

used, but in any c¢ » it was cle from hi

prisoners of war had been shot by people whom he
I 8till remenb the expression "lot" and that because of his report,

was convinced thet the shooting detmils I had sent out according to ny
orders had completed the execution end tnat PIDUN ad shot with th
DHECISIER did not report back to me but he made his repert through FIDUN
as FIDUN was higher in rank and it was his job to report buck.

Of course, the men of the 9th Pioneer Compuny did not report
back because I wes not their superior officer., I only dispatched them
to the place, During all th: time I did not leave the basemert in which
the Eattalion and umy C.F. was located,

For a bettsr understanding of the described happenings in LA
GLEIZE, I heve made a drawing wbhich I have merked II, On this drawing is
indicat eds

Flace wherel passed the order to RUMFF

Steps

Table at which Untere turnfueihrer REISER was sitting
BEutrance to the school

would like to add that either on the evening of the happenings

KIZE describeé herein, or on the next day = ir any case alter theme
Unters turafuehrer REISER told me that it was possible to dimtinguish from
the numbers . in the pay=books of the prisoners, the soldiers who had volunt=
eered, Untersturmfushrer REISER glso stated,"FEIFER intenda to have all
those shot who volunteered against the Nazi's", As Untersturmfuehrer REISER
made this remark after the described happenings in LA GIEIZE, he must have
referred to another shoc ting,.

1 have made this statement consisting of 18 handwritten pages
voluntarily, and of ny own free will, uninfluenced by force, threats,duress,
or promises of any kina,

I swear before God that the facts stated herein are true and I am
prepered to repeat them under sath in any court of justices
(signed) Hans HENNECKE
Witnessed: S8 Unters turmfuehrer
Raphael Shumscker 13 lareh 1946,
Capt, CMP,
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TRANSLATION OF LLGEND ON EXH
TO AFFIDAVIT OF
Hans HLNNICKE, 88 Untersturmf,
Dated 13 March 1946

oW

My tar
Row of houses left

Bridge

Singe house where I took possession

Women on the righthand side of the street
nen on the lefthand side of the street
Uscha. MiYIR's tank

Tanks who followed me.

of the tank



TRAISLATION OF LAGEND ON KHIBIT II

T0 AFFIDAVIT OF

Hens HENNICKE, 3S Uscha.

Dated 13 March 1946

ook N &

Cellar in the school at LA GLEIZE

: in front of the scnool

Spot where I transmitted RUMEF the
order, on instructions from FLIPER

Desk at waich sat Ustuf. RLISER, when
he gave me the order to send the dstail
to Stubf. DILF.NTHAL.

Entrance to schools
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1 M. HemnEchie

sworn, make the following statement under oath :
Ioh 4 Renncche dhde
mdpig eingeschworen wurde, mache die folgende Aussage unter Eid

» being first duly

idh erst recht-

The above two photographs are photographs of the same_4/w/le a.s danfuehnen
LRich... ..mentioned by me in my affidavit, dated

Dle obigen zwtl Photographien sind Photographien .rl"kmv.puJAr
51 grap.

Ercch Maute von mir in meiner eidesstattlichen Aussage genannt,
datiert 3 Hirs 1140 i

Hwsn Frinmne b

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

95 Untivst uviu Fabver
Rank (Dienstgrad)

[ Kowp. 9. Panter Ruu' ment Ao

Organization during Eifel Offensive
Einheit wdhrend des Eifel-Einsafzes

Sworn to_gnd subscribed da"k[ this
S22 day of..... et 1946,
)

K
Officed/administering o
7. >

Arm or Service



http:0vvvi/lJA.MM

|y PEIPER
& JOACHIM

I, HAN.S // C EChE , being first daly
sworn, make the following statement under oath:
Ion_. fans. Hennee chdem ich erst recht-

mapig eingeschworen wurde, muche die folgende Aussage unter Eid

The cbove two photographs are photogrophs of the same. £
menticned by me in my affidavit, dated.. ./[2 278K L4956 .

Die obigen a;;vel Photographien sind Photographien dessel Dheradustaabaunfuarc L
#._{ouch cLjiev von mir in meiner A

dutiert .43 Mive (4%

//&AM #JWM L

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

"
tlunlerstururssarer
Rank (Dienstgrad)

A Mo n. A 7% Panger Reg iancutl 41in
Organization during Eifel Offedsive
Einheit wihrend des Eifel-Einsatzes

Sworn to and subscrived_before me this
- s 1946,




REISER
ROLF ROLAND

b Haws _ Hewaicc he , being first daly (- 2
sworn,

ake the following statement under oath:
Ioh ans  tennccKe

mapig eingeschworen wurde, muche die folgende Aussage unter Eid

ich erst recht-

The above two phnlagraphs are photographs of the same.
BOAE... LeLs & d b

Die obigen zwei Photographien sind Photographien
ol Lisew von mir in meiner

Unte JJturml ahve
A

datiert _13 M e {94¢

Houww i bn

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

95 Unterstuppa fabres
Rank (Dienstgrad)

1 [(0‘4.,7. A. 7’7/7-4-4“.!' ?a, (u.,cqu. 9.0 K.
Organization daring Eifel Offénsive
Einheit wahrend des Eifel-Einsatzes

Sworn t ’gd subscrived before me, this
H,tékf..é_

day of. s 1946,

LLUE

Arm or Service



http:i.~t.L,,.RN

] ::7;:

5 Hans.... Hemmlé ke , being first duly
awom, Irp % followlng statement under oath :
(]

uu ek ohd ich erst recht-
mﬂﬂlg elngosdzworen wurdc, mache die folgende Aussage unter Eid

The above two photographs are photographs of the same. I
Bustp.s by me in my affidavit, dated....dMAH. 1% %%

Die_obigen zwei Photographien sind Photographien dnulblyn;_kuﬁs_r_ W
O (YWY .. von mir in meiner eidesstattlichen Aussage genannt,
datiert... A3 / ;

+ s Hoturiod b

First Name (Vorname) Last Name (Zaname)

71 Uutrsbarunfobver
Rank (Dienstgrad)

[ Kowip 149 /34“1[, Re ugend
Organization during Eifel Offensive
Einhelt wihrend des Eifel-Elnsatzes

Sworn to and subscribed before
day of...

o

) sl A
A N ) ‘LL(/VI'LMA—UL
0ffides administering oAth

Gakh Erp

Rahk Arm or Service
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

L Velter A, Hors assigned to War Crimes Branch, United States Army,
APO 633, as an intorpreter, having been duly sworn, depose and state that the attached English translation is

# true and accurate rendering of the German original of the statement of
Manfred COBLENZ

taken on . 2 Aprdl 1946 at Schwiibisch Hall, Germany.

before

consisting of 2 pages, into English,

I the deponent, further state that I speak German and English fluently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter hy reason of the following qualifications:

1. My native Songue is Germsn,

24 I studted English for seven yoars in sehool in Berlin,
Germany,

3¢ I lived in Eagland from 1935 te 1937 and in the United
States from 1937 te 1944,

4e From Mareh 194 to November 1945, I served as an interpro ter
with the offfee of Mlitary Government,

5e Sines 3 Desember 1945 I have been mssigned %o the Var Crimes
Braneh ,UeS .F.E,T, as & oivilian Germen-English interpre tor,

Madltd Hab
Sworn and subscribed 1o hefore me this - 2.3 "fv of W s24L

at Schwiibisch Hall, Germany.

G

War Crimes Branch, USFET




I, Manfred COBLENZ, declare under oath:

1)e After the push through STAVELOT, Belgium and following heavy
low flying attacks, I reached with the mass of the Company, a bomb
crater about 2 km west of STAVELOT, at nightfall on the 18 Dec 1944.
As I couldnot drive around this crater, I ordered the company to level
off the erater's edge in order to fulfill my mission to follow the
advanced panzer point as quickly as possible, At the same moment,
my commanddng officer, Stubaf. KNITTEL ,coming from the advanced panzer
point, drove into the crater, He rebuked me and ordered the quickest
work possible, In the meantime, when it had bescome dark already, Stubaf.
KNITTEL arrested a man who came from the West, uncovered him as a spy
and had him shot.

2) The battalion attacked STAVELOT on the 1l 9 Dec Lk, doing that
in the flank with two platoons of my company , under my command and from
the West with one platoon with tank support and after joining inside the
village, to take the bridge, On account of American infantry, end above
all, on account of concentrated Artillery fire, I was forced to withe
draw.

By my appearance on the flank, however, the 3rd platoon succeeded
in the occupation of the western houses in STAVELOT, After having
reported to the Commanding Officer, I received the order to join the
3rd platoon by derkness and reinforced by the Pi-Flatoon of the Battalw
ion, men of the Pi-Company, and 2 tanks, to attack again the next day.
During the attack I reached the ground ian front of the station extremely
faverable to the eneny., Here we received heavy infantry fire, and
further on, antietank gun and tank fire, A mine field blocked the road
and heavy artillery fire opened up, A further attack was impossible, I
was on the left side of the street, On account of the artillery fire
continuing until the evening, it was impossible to establish communic-
ations with the 3rd platoon on the right side of the street. Only
in the evening did platoon leader Ustuf ,SIEBERT repart his own situation
and informed me that a Rttf of his platoon was shot from the rear
during the attack, that is, by civilians, who then fled from a shed,
Thereupon, fire was opened up and the civilians were shot.

signed Manfred COBLENZ
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

. Joseph Kirschbaum

assigned to War Crimes Brauch. United States Army,
APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, d state that the attached English translation is

a true and accurate rendering of the German original of the statement of
Manfred COBLENZ

taken on 12 APFAL 1946 at Schwiibisch Hall, Germany,

hefore . R@phael Shumacker, Capts, CMP

consisting of .. 7. pages, into English,

I, the deponent, further state that I speak German and English fluently and am fully qualified as an expert

German-English interpreter by reason of the following qualifications:
le My native tongue is German.
2, I learned English through study of the language for 2 hears in High

School, one year in college, and eight months of evening classes, all
in VLisNNA.

3+ I have spoken knglish ly since September 193y, when I came to
the United Staves. In Septemoer of 1941 I joined the United States Army.

Frou February until the latter part ot April 1943, I attended the IPW
course at Camp Hitchie, Marylend, conducted by the Military Intelligence
Training Center.

Fram June 194) until September 1945, I served continuously as an IFW
interrogavor, in which capacity I was constantly required to translate
German invo knglish, ana vice versa.

Since January 1946, I have been assigned to the War Crimes Branch,
UeS.F.E.T, @8 a civilian German-English interpreter.

el .
Sworn and subscribed to before me this 22 duy of W /7¢¢
at Schwithisch Hall, Germany.
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TRANSLATOR'S AFFIDAVIT

doorge Miller
1 assigned to War Crimes Branch, United Sta

APO 633, as an interpreter, having been duly sworn, depose and state that the attadhed English tra

a true and acourate rendering of the German original of the statement of
ENIPTEL

taken on at Schwiibisch Hall, Germany,

before

consisting of T, pages, into English.

I, the de t, further state that T speak German and English fluently and am fully qualified as an expert

German-E terpreter by reason of the following qualifications:
1. rmen 4 my mative tomgue.

2. 1 spent the first twenty years of my 1ife in Germany and sent to
elementary and Secondary school there.
* I eams o vhe United States in 1928,

4o I had two years of glish in secondary school in Germany, Ky other
knowledge of .nglish has been derived from otudy by myself,

5¢ I have been married (or the past six years % a British subject and
peak soglish continualily =t home. My wife does not Spuak German,

6. 1 have been in tae United States army ror the past 2.1/2 years,
having been discharged in November 1945 end huve been anployed by the War
Docartiont as s Germane aghish inter reter since January Ly4b.

Hoeilon

Sworn and subseribed to before me this @ 4 day of

at Schwiibisch Hall, Germany,

Crimes Branch,

BT

(\‘4



http:81.lbJ.at

HAGINIR , L
ut of the enemy : and informed
battle.

"Enemy with unknown force 8ibly advar
'ROIS PUNDS has cut off our road of retreat
re one of my SFW's has been knocked out, fur
time ago a Volkswagen has been knocked out, driver dead.
ble situation and s

angry about ¢ and t

vehicle column, 3 ke form sreupon I said, "Phat
is terribly littl E j i I have
talion or nov.
that there is anyth left
S Obersturmfuchrer LEIDREITER
sprained leg out of I up, "Wha
here, LEIDRLITER? 1 1 ¥ &ny more.

off " moment I see in front
the woods, Americ i i With steel Lelmets on, I
shouted surprised, "god dgmn it, J ce Al "+ LEIDREITER limped
back into the woods and WAGHER jumped with me
for cover, after I was convinced at 500 meters that it must
Ail;}dnv.;‘S who were led by two guards walking behind them, I
WAGINER I rs we going to do with them If we've ot
't teke them alons with us through the woods - bump then
A5 the. prisoner group had approacied to 100 meters, I asked the guard
to find out if a W cnemy unit had appeared. "From which Divisi on
are they?" One of the suards replied from about J0 meters distance
vhilst proceeding w ng, "We don't know,they n't stated any
ion't know slish." I ordered the two men, "By p th

ex O-7% &

4 F

can



http:D1vid.on
http:U!.IIREIT.ER
http:OJ.1Jt:.lv

To Oberst

ein out %

ompany =

wh with b
have been witness to

you are not in,
If LEIDRETITER the incid

or { in
int3 ional mer

attacked from the other
would clarify the situetion.

urprisingly f

Command &

I thought t
insofar as I myself
Furth I felt

consider rear by a strong
Superdior tank unit and cut off by an enemy unknown in strength
from the rear flank in an unsurveyable wooded area t rough Wi
only way of retreat led. I had absolutely no more reserves,

I admil that besides this mein reason for the shootin
motive of revenge for ¢ cunning shootin
woods shortly

11
ing of the
before played a subordinate

W erew in
arte

Furthermore, the death of my bravest Unterfuehrer who had to
be killed in such a si

1 81illy way as driver of Volkswagen moved me
spiritually.

£0J0SCRIA 1

The scntence after the s ldressed ¢ men in tk
depositions "Youswiwe, that I going to bring yc
uttered by me bccause them showing to each ot
tex en from

lucke® wa
r golden rings,

I saw

Guatav KNIITEL
S5’ Sturmbanniuehrer







	VOLUME V
	WITNESSES
	Walter Fransee
	Anna Willems
	Antoine Colinet
	William R. Perl
	Henri Delcourt
	Achille Andre
	Ernst Mahl
	Reinhard Gartner
	Harry Thon
	Regina Gregoire
	Jean Elias
	Heinz Zimmer

	PROSECUTION EXHIBITS
	78 thru 83





